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Dì pastorelle, cani e altri animali 
Le favole e la magia della terra

Il primo appuntamento orga
nizzato dalla Pro Loco delle Valli 
è a Masseris, giovedì 29 luglio al
le 18.

Al centro del paese vedo volti 
conosciuti e un grappolo di bam
bini. Luisa Battistigfa gli onori di 
casa. Invita tutti i presenti a pren
dere posto su panche e sedie si
stemate in quella parte fiorita del 
suo giardino dalla quale si vedo
no le pendici del Matajur.

Prende la parola Tiziana Peri
ni, che con poche frasi illustra

l'avvenim ento. Lei viene dalla  
pianura friulana. Si è innamorata 
delle Valli. Trova la nostra terra 
ricca di magia: la attrae sia per 
le sue bellezze naturali che per la 
ricchezza delle sue storie.

Lo scopo principale degli in
contri è quello di raccontare ai 
bambini le favole della Benecia 
così come normalmente avveniva 
nel cuore della civiltà contadina.

Luisa Battistig, alternando il 
dialetto sloveno e l'italiano, ci 
racconta la storia di Ljubica, la

giovanissima pastorella, del suo 
gregge e del mostro Arpit. Poi en
tra in scena Renzo Gariup, con 
m olti racconti. Interessante la 
storia della sfida in cima al Ma
tajur tra un vecchio cane e il lu
po. La tenzone si sarebbe dovuta 
svolgere tra i due contendenti con 
i rispettivi alleati. Il lupo aveva 
scelto un orso e un cinghiale, il 
cane un gatto zoppo e un gallo. 
Chi ha vinto? Non i più forti...

Gianni Tomasetig 
segue a pagina 3
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Tudi Novi Matajur gre na počitnice 
Prihodnja številka bo izšla 

v četrtek. 26 . avgusta

Anche il Novi Matajur va in vacanza 
Il prossimo numero uscirà 

giovedì 26 agosto Šušmelj obiskal Divja

Nov generalni konzul Slovenije v Trstu, Jože Sušmelj, je bil prejšnji teden na predstavit
venem obisku pri predsedniku lllyju, sestanka se je udeležil tudi konzulent Ravel Kodrič 
(foto Montenero). Temu je v naslednjih dneh sledilo srečanje lllyja s  predsednikoma 
krovnih Pahorjem in Pavšičem ter s  slovenskim zunanjim ministrom Ivom Vajglom

Slovenec Žbogar 
na čelu Coldiretti

Znani slovenski km etova
lec Dimitri Žbogar je  bil prej
šnji teden izvoljen za predse
d n ik a  Z v eze  n e p o s re d n ih  
obdelovalcev - Coldiretti. Kot 
je  znano, je  to zdaleč največja 
o rgan izacija  km etov v naši 
deželi, saj združuje kar 17 ti
soč kmetijskih podjetij. Žbo
gar je  bil izvoljen soglasno in 
je  tako nadom estil C laudia 
Filipuzzija. Njegovo kandida
turo je predlagal deželni pod
predsednik Roberto Rigonat. 
To je  prvič, ko je stopil za kr
milo ene izmed največjih in 
najpomembnejših stanovskih 
organizacij v Furlaniji Julijski 
krajini Slovenec.

38-letni Dimitri Žbogar je 
sicer poznan med Slovenci, 
posebno na Tržaškem. Živi v 
Samotorci, to je  v vasi, ki so
di pod občino Zgonik v trža
ški pokra jin i. Poročen  je  z 
M arino M ilkov ič  in je  oče 
treh sinov. Po izobrazbi je ra
ču n o v o d ja . V dom ači vasi 
ureja znani družinski agrituri- 
zem, ki ga obiskuje množica 
domačinov in predvsem Trža
čanov. Žbogar je  bil od leta 
1998 predsednik tržaške Col- 
diretti, čeprav je  organizacija

najm očnejša v Furlaniji. U- 
dejstvoval se je, in se še, tudi 
v političnem življenju. Svoj- 
čas je  bil občinski svetnik v 
občini Devin-Nabrežina, kjer 
je  zastopal stranko Slovenske 
skupnosti. Na zadnjih  vo li
tvah pa je bil županski kandi
dat za Slovensko skupnost v 
zgoniški občini. Ni bil izvo
ljen, v občinskem  svetu pa 
ostaja kot svetovalec. Žboga
rju je  med prvimi čestital za 
izvolitev predsednik sloven
ske Kmečke zveze Alojz De
beliš.

Nedvomno pa je imenova
nje Slovenca na mesto pred
sednika Coldiretti znamenje, 
da se stvari vendarle spremi
njajo. Organizacija je  očitno 
želela naglasiti svoj deželni 
značaj in tudi svojo avtono
m ijo napram  strankam . N e
koč je bila Coldiretti bistveni 
člen tako v deželni kot v vse

državni "volilni" navezi K r
ščanske Demokracije. Orga
nizacija je  prinašala demokr- 
ščanskim  voditeljem  veliko 
glasov in sočasno postavljala 
svoje zahteve. Danes skuša 
Coldiretti, tudi po Zbogarje- 
vih besedah, v prvi vrsti za
govarjati razvoj kmetijstva v 
deželi Furlaniji-Julijski kraji
ni, k jer se razm ere izrazito  
spreminjajo in to tudi v kme
tijskem sektorju. Pom islim o 
le, da je  večina Brd v Slove
niji, ki je postala članica EU, 
in da se slovenski kmetovalci 
dokaj agresivno postavljajo  
na tržišče s kakovostnimi pri
delk i. O čitno bo na prim er 
po trebno  pravo  sorazm erje  
med zdravo  konkurenco  in 
prav tako koristnim  čezm ej
nim sodelovanjem. Morda je 
tudi v tem smislu predsedstvo 
Slovenca znak nove odprto
sti. (ma)

Ponovno se bo moral izreči o Miljah, Čedadu in Trstu

Na vrsti je paritetni odbor
Ministrski svet obravnaval in vrnil gradivo o ozemlju zaščite

tetnemu odboru. Kot smo pi
sali tudi v Novem Matajurju, 
je  D ržavni svet izrazil stali
šče, da ni v pristojnosti vlade 
sprem injati seznam a občin, 
ampak je  paritetni odbor su
v e re n . Ja sn o  je , da m ora  
odbor izoblikovati seznam na 
podlagi zahteve ali 15 odsto
tkov p reb iv a lcev  d o ločene  
občine ali pa ene tretjine ob
činskih svetovalcev. Državni 
svet je  obenem pristavil mne
nje, da živijo  v M iljah Slo
venci le pri Korošcih, glede 
Čedada naj bi zadostovalo v 
zakonu predvideno okence za 
Slovence (ki ga ni).

N ajvečji p rob lem  osta ja  
Trst. Državni svet je  bil mne
nja, da je  paritetni odbor pre
več e k s te n z iv n o  to lm a č il 
m nen je  tržašk ih  ob č in sk ih  
svetovalcev sedanje opozici
je , ki so p o d p isa li s ta lišče  
“za”.

Slednji naj bi omejili celo
vito izvajanje zaščite na Kras, 
v mestnem središču pa naj bi 
zadostovalo okence, ki ga tu
di v tem primeru še ni.

Vsekakor'je sedaj na pote
zi paritetni odbor in zato smo 
se o zadevi pozan im ali pri 
njegovemu predsedniku Radu 
Racetu.

Na vprašanje, če je  odbor 
že prejel dokumentacijo mini
strskega sveta, je  Race odgo
voril: “Dokumentov še nismo 
dobili, ker gre za daljši iter.”

Nadaljevali smo: “Kaj po
menijo nova stališča?” Tu je 
Race dejal: “V bistvu je  naj
pom em bnejše stališče D rža
vnega sveta  tis to , ki g lede 
ozem eljskega obsega izvaja
nja zakona ozirom a zaščite 
p o tr ju je  v logo  p a rite tn e g a  
o d b o ra . S k ra tk a , v lad a  ne 
m ore  s p re m in ja ti s ta lišč  
odbora.”

R aceta  pa sm o vendarle  
v p ra ša li: “ D ržav n i svet je  
om enil nekaj sp o rn ih  točk 
oziroma tolmačenj”, (ma) 

beri na strani 4

Na dan obiska slovenskega 
zunanjega ministra Iva Vajgla 
v Rim u (v petek, 30. ju lija) 
pri svojem italijanskem kole
gu Francu Frattiniju je  mini
strsk i svet ob ravnaval tud i 
problem zaščitnega zakona za 
slovensko m anjšino. Ne ve
mo, če je  šlo za slučajno so
časnost ali ne, vendar je  svet 
na predlog ministra za odnose 
z deželnimi upravami Enrica 
La L o g g ie  v ze l na zn an je  
strokovno mnenje Državnega 
sveta in seznam občin Furla
nije Julijske krajine. Ministr
ski svet je  om enjen seznam 
ponovno vrnil v presojo pari- Rado Race
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U na p e tiz io n e  p o p o la re  
so ttoscritta  da 178 cittad in i 
che chiedono garanzie a tute
la dei valori naturalistici del 
M onte M ia, nel com une di 
Pulfero, è stata consegnata la 
scorsa settimana al presidente 
del Consiglio regionale Ales
sandro Tesini.

Il M onte M ia, ha eviden
ziato Daniele Oian del com i
tato promotore, è sito di im 
portanza com unitaria  (SIC) 
ed è inserito all'intemo dell'I- 
BA (Important bird area) "Ci- 
v ida lese  e A lta  vai T orre", 
entro la quale devono essere 
adottate misure idonee a pre
venire l'inquinamento o il suo 
deterioramento.

I firmatari temono la rea
lizzazione di una strada fore
stale, opera che, con i lavori 
di sbancamento e di consoli
dam ento, risch ia  di causare 
danni a diverse specie anima
li come orso, gatto selvatico, 
lince, allocco degli Urali, a- 
quila reale e altri mammiferi ’ 
e volatili, alcuni dei quali so
no presenti solo in quell'area.

L ’eventualità è però riget
ta ta  dal sindaco di Pulfero, 
P iergiorgio  D om eniš: “Non 
c ’è questo pericolo, nella m a
niera più assoluta. La realiz
zazione della strada perm et
terà anzi un maggior control
lo da parte delle guardie fore
stali” .

II progetto iniziale, spiega

C o n s e g n a ta  a  Tesini una petizione popolare

“No alla strada sul Mìa”
ma Domeniš tranquillizza

il primo cittadino, prevedeva 
più lotti ed un percorso più 
lungo , m a è sta to  b occia to

dalla R egione. N el secondo 
p ro g e tto , au to rizza to  d a lla  
Conferenza di Servizi lo scor

so 26 maggio, c ’è la previsio
ne di poco più di mille metri 
di viabilità, collegata a quella 
che già esiste in territorio slo
veno.

D iversa  la  posiz ione  del 
comitato, che chiede che per 
il M onte M ia venga data at
tuazione alla legge regionale 
42 del 1996 mediante l'indivi
duazione di un 'area protetta  
reg ionale e che il fin an z ia 
mento europeo previsto per la 
costruzione della strada fore
stale sia riconvertito  in a tti
vità necessarie e compatibili 
con la co nservaz ione  de lla  
b iod iversità  e allo sviluppo 
delle attività turistiche soste
nibili, facendo funzionare con 
continuità il centro visite che 
attua lm ente  è aperto  a s in 
ghiozzo.

Il presidente Tesini ha as
sicurato l'im m ediata trasm is
sione della petizione alla IV 
Commissione regionale e un 
approfondimento con l'asses
sore all’agricoltura Marsilio.

Pisraoiz R
Stojan Spetič

V ečina po litičn ih  kom entatorjev  je  
prepričana, da je  B erlusconijeva vlada 
v agoniji. BO že res, toda jaz sem prc- 
pi ican, ua je  zato še bolj nevarna. K a
kor ranjen lev lahko zada še hude udar
ce na področju sociale in sprem injanja 
ustavnega reda.

Pozim i bo sprejela finančni zakon, 
ko bo poleg varčevanja in klestenja d r
žavnih izdatkov obljubila tudi znižanje 
davkov. S tem propagandističnim  na
bojem bo Berlusconi skoraj gotovo šel 
na p red časn e  v o litv e  že spo m lad i v 
upanju, da bo levosredinska opozicija 
še nepripravljena in sprta.

Včasih se zdi, da je  leva sredina ta
ko zaverovana v lastno zm ago, da si 
p rivošči tudi neum ne polem ike in ra
zprtije. Fassino in Rutelli sta iz Bosto
na, k jer sta b ila na konvenciji dem o
kratov  in usto ličen ju  p redsedn iškega 
kandidata Johna Kerryja, sporočila, da 
bi z n jeg o v o  zm ago  ita lija n sk e  čete  
lahko ostale v Iraku.

O benem  je  D ’A lem ov ekonom sk i 
svetovalec Rossi napisal, da se neda

vno  s p re je ta  p o k o j-  
ninksa preosnova sicer 
gnusi, a da se jo  splača 
obdržati. Vse to pogla
blja prepad med zm er
no reform istično sredi
no in lev ico , ki ji  po 
nepotrebnem  dodajajo 
še prilastek radikalna.

Temu gre dodati še nepotrebne am
bicije nekaterih voditeljev opozicije, da 
bi se prerinili do prem ierskega stolčka 
in ga izmaknili Romanu Prodiju. Med 
njimi prednjačita neučakani rimski žu
pan W alter V eltroni in bivši m inister 
Enrico Letta. Za njima, v senci, pa še 
večni poraženec M assimo D ’Alema.

Zato se mi zdi posrečena in umestna 
poteza Rom ana Prodija, ki je  levi sre
dini predlagal, naj svojega prem ierske
ga kandidata izbere na prim arnih voli
tvah. T ako bi im el nesporno  ljudsko 
ustoličenje, ki bi mu ne bila kos še tako 
zvita spletka. Ni dvom a, da bodo nje
govi sk riti tekm eci skušali p rim arne  
volitve izjaloviti in preprečiti, saj se ne 
m orejo pom eriti s Prodijem , ki bo ne
sporni zm agovalec prim arnih  volitev. 
Te bodo brez dvom a tudi prva pom em 
bna m ob ilizac ija  vseh razp o lo ž ljiv ih  
družbenih in političnih sil pred odločil
nim spopadom z desnico.

Pohvaliti m oram  izjavo Fausta Ber- 
tinottija, da bo na m orebitnih primarnih 
volitvah nastopil kot Prodijev tekm ec

na levi. Tako jim  nam reč daje leg iti
mnost, ki bi je  ne imele, če bi na njih 
nastopal sam en kandidat, za katerega 
vnaprej vemo, da bo zmagal.

U p am  sam o , da  B e r t in o tt i  sv o je  
o b lju b e  ne bo požrl in da se zaveda 
vseh njenih političnih posledic. Sode
lovan je  na tak ih  p rim arn ih  v o litvah , 
k jer se bodo izrekali vsi vo lilc i leve 
sreA ine, pom eni nam reč  p rizn a ti, da 
smo vsi del iste koalicije in da spreje
m am o njena pravila in predvsem  njen 
program. Tega bo seveda še treba čim- 
prej izoblikovati, sicer se bo prepirlji
vost v levi sredini ponavljala ob vsa
kem kočljivem  problemu.

Prepričan sem, da bo B ertinotti, če 
je  mož beseda in bo torej nastopil na 
p rim arn ih  vo litvah , p re je l p rece jšn je  
število glasov levičarjev in se postavil 
tako na drugo m esto, takoj za P rod i
jem .

To pa pomeni, da bi m oral s P rodi
jem  sodelovati v sami vladi. Po m ožno
sti kot njen podpredsednik. Taka vlada 
bi b ila  zares strnjena, med prem ierom  
in nam estn ikom  pa bi lahko  z n en e
hnim dialogom sproti izglajevali m ore
bitna nesoglasja.

Seveda, ni dovolj, da je  B ertino tti 
mož beseda. Dokazati mora, da ima po
gum in da zna tvegati. Ali, kot je  dejal 
Jean Paul Sartre, umazati si mora roke.

K akor si jih  um aže vsak zidar, ko 
gradi skupen dom.

Cas merjenja 
priljubljenosti 
vseh strank

Ce bi bile  volitve v tem 
času , bi n a jv eč  v p rašan ih  
volilo LDS (18,4 odstotka), 
s le d i j i  J a n š e v a  SD S 
(13 ,1% ), na tre tjem  m estu 
je  pa ZLSD (7,5%). R azm e
rja med strankam i pri vrhu 
torej ostajajo enaka, čeprav 
je  odsto tek  podpore  g lede 
n a  p r e jš n j i  m e se c  p a d e l 
vsem , vendar predvsem  na 
račun neopredeljenih, kate
rih delež se je  dvignil za pet 
odstotnih točk, torej na 34,6 
%. Povečal se je  tudi odsto
tek  tis tih , ki m enijo , da je  
bilo  delo vlade slabo (46,2 
%). Enako je  pri parlam en
tu , k je r  5 0 ,9%  v p ra ša n ih  
ocenjuje kot slabo delo po
slancev .

Podpora Liberalni dem o
kraciji Slovenije je  glede na 
p re te k l i  m esec  p a d la  za 
0,6% , S lovenski dem okrat
ski stranki pa za 1,7%. Ne
koliko večji - 1,8 % - je  pa
dec podpore Z druženi listi 
socialnih demokratov. Č etr
ta je  na lestvici Nova Slove
n ija , ki im a 7,3%  podporo  
o z iro m a  b e le ž i  p a d e c  za 
1,3% glede na prejšnji m e
sec.

To pom eni, da ima K oa
l ic i ja  S lo v e n i ja  (S D S  in 
NSi) dobrih 25% podpore.

D ru g e  s tra n k e  za  p rv o  
četverico krepko zaostajajo, 
saj im a S lovenska  ljudska  
stranka 2,9%  podporo in si 
deli peto m esto z Jelinčiče
vo S lo v e n sk o  n a c io n a ln o  
stranko.

Na šestem  m estu je  p ri
stala Stranka m ladih Slove
n ije  (2 ,1 % ), za d n ja  pa  je  
D em okratična stranka upo
kojencev  (D eSU S) z 1,8% 
podpore.

T ako kot vsak  m esec je  
ljubljansko Delo tudi tokrat 
izm erilo, kako vprašani vi
dijo delo vlade in parlam en
ta . T o k ra t  im a jo  o v la d i 
s la b še  m n en je  k o t m esec  
prej, saj je  za 3,3 % točke 
več tistih , ki m enijo , da je 
njeno delo slabo. Za 2,8 od
stotkov pa je  manj tistih, ki 
m en ijo , da v lada  de la  d o 
bro.

P re d s e d n ik a  v la d e  bo 
m o g o če  n e k o lik o  p o m iril 
podatek, da je  odstotek kri
tikov enak kot lani ob istem
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Borut Pahor

času, je  pa letos za 3,3 od
sto tne točke več zad o v o lj
nih.

Drugače je  pri oceni dela 
parlam enta, saj je  v prim e
rjavi z istim  obdobjem  lani 
za šest odsto tn ih  točk več 
tistih, ki m enijo, da državni 
zbor dela slabo, odstotek ti
stih, ki m enijo, da dela do
bro, pa je  približno enak. V 
p rim erjav i z m esecem  po 
p re j pa  je  o c en a  d e la  p o 
slan cev  p ad la  za  s lab e  tri 
odstotne točke.

Razrešitev D im itrija Ru
pla z m esta zunanjega m ini
stra je  slabo vplivala na nje
govo priljubljenost med 723 
anketiranci tokratnega baro
m etra priljubljenosti po liti
kov. M edtem ko je  jun ija  z 
o ce n o  3 ,1 6  z a se d a l še s to  
m esto , je  po ju li jsk ih  d o 
g o dk ih  zd rk n il na en a js to  
m esto z oceno 2,84.

Prvo m esto na lestvici še 
v e d n o  z a s e d a  n e k d a n ji  
predsednik DZ Borut Pahor, 
ki je  medtem že sedel v klo
pi ev ropskega parlam enta , 
sledita pa mu predsednik re
publike Janez D rnovšek in 
prem ier Tone Rop.

Lestvico zapuščata politi
ka, ki sta bila v ju liju  na j
manj poznana, poslanca M i
ran Potrč in Tone Anderlič. 
Nanjo pa se po izboru anke
tirancev  uvrščata  evropski 
kom isar Janez Potočnik  in 
poslanec Sašo Peče. (r.p.)

Prefabbricati per i terremotatiArrivano i prefabbricati
Per i terrem otati de ll’alta 

V a lle  d e l l ’Iso n zo , rim asti 
senza tetto, stanno per arriva
re le case prefabbricate. Le 
prim e 15 dovrebbero essere 
pron te  en tro  la fine di se t
tembre. Il ministero dell’am
biente intanto sta predispo
nendo il progetto per la rico
struzione, mentre il governo 
ha com pletato  la stim a dei 
danni che am m ontano a 2,6 
miliardi di talleri, pari a circa 
11 milioni di euro.

Potočnik riconfermato 
Janez Potočnik, nominato 

da L ub iana  q uale  m em bro 
della Com m issione europea 
dopo l’adesione a ll’UE del 1. 
maggio, è stato riconfermato 
dal governo del premier Rop.

Questi ne ha informato il par
lam ento, il presidente della 
repubblica Drnovšek ed an
che il nuovo presidente della 
C om m issione, l ’ex prem ier 
portoghese Jose Manuel Bar- 
roso.

Popolazione stabile
La popolazione della Slo

venia è sostanzialm ente sta
bile. Lo dimostrano i dati re
la tiv i al p rim o  tr im e s tre  
dell’anno, resi noti dall 'Is ti
tuto centrale di statistica. Il 
31 marzo 2004 sono stati re
gistrati 1.996.370 abitanti, 63 
in meno rispetto al 31 dicem
bre dell’anno scorso.

Solo istriani “d o c”
Si chiama “Autoctonia” ed 

è un’associazione appena co
stituita che si propone di tute
lare i diritti degli istriani au
toctoni, quelli che possono 
dimostrare che le loro radici 
o quelle dei lori avi sono sta
te piantate in Istria prima del 
1. g e n n a io  1901. U no dei 
promotori dell’associazione è 
M ario Sandrič, uno dei fon
datori della Dieta Democrati
ca Istriana, dalla quale ha poi 
preso le distanze perché ha 
annacquato  i suoi ind irizzi 
programmatici. Q uest’ultimi 
prevedevano m assim a auto

nomia decisionale e finanzia
ria dellTstria, bilinguismo ef
fettivo e non solo sulla carta, 
regione transnazionale e de
militarizzazione.

Un fiume a nuoto 
Venerdì 30 luglio il nuota

tore sloveno M artin Strel ha 
raggiunto l ’obiettivo: il punto 
nelle  v ic inanze  di S hangai 
dove il fiume Yang-tse si get
ta nel mare. In 50 giorni, uno 
in meno di quanto previsto, 
ha percorso a nuoto 4600 chi
lometri, tanto quant’è lungo 
il fiume, migliorando così il 
record mondiale e suo perso
nale: il percorso a nuoto del

fiume Mississippi che misura 
3797 chilometri.

In 50 giorni, oltre alla fati
ca, Strel ha dovuto affrontare 
forti correnti, rapide, maltem
po, vento, onde alte, pesceca
ni, p a ra ss iti ed un tra ffico  
molto intenso. La fatica poi è 
stata accentuata dal gran cal
do, 45 gradi a ll’esterno, 30- 
32 in acqua con u n ’um idità 
prossima al cento per cento. 

Cambio di direzione
Il q u o tid iano  sloveno  di 

M aribo r “ V eče r” avrà  una 
nuova direttrice, Darja V er
bič, 42 anni, giornalista pres
so il q u o tid ia n o  D eio  dal

1986. La proposta dell’edito
re è ora al vaglio della reda
zione che entro 15 giorni de
ve dare il suo gradimento. Si 
tratta di un passaggio dovuto, 
ma l ’editore non è tenuto a 
prenderlo in considerazione. 
Darja Verbič prenderà il po
sto di un’altra donna, Majda 
Struc, d im essasi già l ’anno 
scorso.

Mucca pazza
In S lovenia è stato reg i

strato il quinto caso di mucca 
pazza. Si tratta di una mucca 
di 6 anni, importata nel 2001 
dalla Germania ad un’azien
da del Prekmurje, sei anni fa 
la m ig liore  della  S lovenia. 
La direzione veterinaria ha 
disposto la chiusura d e ll’a
zienda.
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“Avostanis”, la necessità del futuro

Le favole e la magia della terra
di leggìo e spartito, che cidalla prima pagina

Tocca poi a Luisa Toma- 
setig. "Quando voi bambini 
racconterete delle favole " di
ce Luisa alla fine della sua 
storia "non abbiate paura di

f —

aggiungere dei particolari 
che potranno sembrarvi inte
ressanti. Ognuno ha in sé 
qualcosa di prezioso proprio 
perché è diverso dagli altri. 
Non è necessario quindi ripe

tere le favole in maniera per
fetta , così come le avete a- 
scoltate. M etteteci sempre 
qualche cosa di personale." 
Chiude il pomeriggio un ra
gazzino serio serio, con tanto

I

suona alcuni pezzi con la sua 
bella chitarra.

Poi per magìa appare una 
tavola piena di dolcetti e be
vande. Non resisto a un buon 
salame e a uno strudel subli
me di fronte a un panorama 
straordinario.

Toni De Toni è contento 
del successo della sua inizia
tiva, che prevede un ciclo di 
incontri anche in altri paesi 
del circondario. Anche voi 
sarete i benvenuti.

Gianni Tomasetig

Duo prave Se pravce otrokam tan doma, 
takuo, ki so jih pravli ankrat? Lepo parlož- 
nost za jih  poslušat nam jo ponuja Pro loco 
Nediške doline, ki je  pomislila na polietno 
prireditev “Pravce v Nediških dolinah”. V- 
sak četartak, ob Sesti popudan se ušafamo v 
kajšni naši vasi.

Tel Cetartak, 5. vošta se srečam o spet 
par Mašerah, 8., ki je  nedieja, bo v Mataju- 
re ob 21. uri v okviru sejma svetega Lou- 
ranca, 12. na Tarčmune, 19. v Polavi, 26. v 
Ceplešišču, 2. setemberja par Duže. Kiek 
posebnega študierajo pa za kar bo praznik 
gorè na Matajure.

“A vegnarà ben il dì” è l ’incipit di alcuni versi di 
Pier Paolo Pasolini e il motto che contraddistingue 
l’edizione di quest’anno di “Avostanis”, la rassegna 
c u ltu ra le  o rg an izza ta  a V illacacc ia  d i L estizza  
dall’associazione Colonos. Pasolini si chiedeva quan
do sarebbe arrivato per il Friuli il giorno in cui accor
gersi di avere una storia, un passato e una tradizione. 
Forse quel giorno è arrivato, ma questo non toglie la 
voglia (e necessità) di guardare avanti.

E ’ questa l ’impostazione data anche quest’anno da 
Federico Rossi e soci ad "Avostanis”, come si desu
me dal programma che si snoda attraverso numerose 
date comprese tra il 10 agosto ed il 12 settembre (su 
internet è consultabile all’indirizzo www.colonos.it).

Si comincia domenica 8 agosto alle 21.15 con l’i
naugurazione della mostra “Art in tiere” di Giuliano 
Mauri, scultore che realizza le sue opere ricorrendo a

materiali naturali e che sarà introdotto dallo storico 
dell’arte Philippe Daverio. Questo progetto si svol
gerà in due fasi: la prima, in agosto, con l’esposizio
ne di progetti e opere in piccola scala e la seconda, a 
settembre, nell’ambito della quale l’artista realizzerà 
una propria installazione

Sabato 10 agosto ci sarà la lettura integrale in friu
lano dell’Apocalisse di san Giovanni, a cura di Mas
simo Somaglino, con una preziosa introduzione di 
don Antonio Belina e le musiche per organo eseguite 
da Paolo Paroni.

Mercoledì 11 sarà la volta di “La Cine si svicine, 
ritrat di un pais che al gambie”, con la proiezione di 
due interessanti pellicole girate e distribuite in clan
destinità, ma già vincitrici di numerosi riconoscimen
ti nei festival di Cannes e Venezia. E poi appunta
menti musicali e altre interessanti letture.

Prejšnji teden se je  v knji
žnici Franceta Bevka v Novi 
G orici zaključila razstava o 
Ivanu Trinku, postavljena m i
nulega 24. junija, prav na dan 
petdesete obletnice Trinkove 
smrti. Razstavo je  domoznan
ski oddelek knjižnice z bibli
otekarko Andreino Jejčič pri
redil v sodelovanju s čedaj- 
sk im  k u ltu rn im  d ru š tv o m  
Ivan T rinko , sim boln i o se 
bnosti beneških Slovencev pa 
bo v oktobru nam enjen tudi 
posvet.

Novogoriška razstava se je 
iz več razlogov izkazala kot 
nadvse p o srečen a  zam isel. 
Morda predvsem zato, ker je 
spomin na Trinka na tak na
čin p resegel m eje B eneške 
S lo v e n ije , v se k a k o r pa  so 
izvirn i eksponati, T rinkovi 
rokopisi, časopisni članki, sa
mostojne objave in korespon
denca pri obiskovalcih kn ji
žnice vzbudili m nogo zan i
manja.

Pravzaprav je  velika sreča, 
da je  b ilo  v se  to  g ra d iv o  
sploh ohran jeno . P recejšen  
del pesnikove rokopisne za
puščine je  novogoriška knji-

Burattini a Polava, una serata speciale
Il 23 luglio si è tenuto a Potava uno spettacolo 
di burattini organizzato all’interno della rassegna 
"I fili ritrovati". Tutto è riuscito bene, sono state 
preparate torte e altre delizie tipiche della zona, è stato 
pulito il punto scelto per accogliere teatrante e pubblico, 
si sono attivate diverse persone creando così 
una serata speciale, preziosa. Per l'occasione il Comune 
ha ripulito la strada che da Cepletischis scende 
verso il monte San Martino e il parcheggio della Forra 
del Ftieka, che fino al giorno prima era una selva di acacie 
e rovi, ha aumentato la segnaletica stradale per arrivare 
a Potava, ha fornito materiale per la festa. Sono arrivati 
i ragazzini ospiti nella colonia di Cepletischis e numerosi 
abitanti delle frazioni limitrofe. Il burattinaio di Varese 
ha divertito gli spettatori sorprendendoli con i suoi 
personaggi fatti di oggetti comuni elaborati con semplice 
e meravigliosa fantasia, di uno spirito sempre bambino

La “Cattedrale vegetale”, opera di Giuliano Mauri, artista che prenderà 
parte all’edizione di “Avostanis" in programma ai Colonos

sip Stritar, Simon Gregorčič, 
Fran Šaleški Finžgar, Virgil 
Sček, Vatroslav Jagič, Adolf 
Cemy, Fran in Vladimir Le
vec, Fran Erjavec in še mnogi 
drugi.

Kot nam je povedala bibli
otekarka Bevkove knjižnice 
A ndreina Jejčič pa je  im ela 
razstava nedvomno tudi aktu
alen pomen, ker je  m arsiko
mu p rib liža la  ku ltu rn i svet 
Benečije.

Dejstvo, da je  ob tem pri
šlo tudi do plodnega sodelo
vanja med knjižnico in KD 
Ivan Trinko iz Čedada, pa je 
okrepilo vezi novogoriškega 
prostora z območjem Sloven
cev videmske pokrajine, ki se 
v naši zavesti prevečkrat na
haja na kulturnem  obrobju, 
čeprav po svoji vitalnosti tja 
vsekakor ne sodi.

Tako je bilo (in še bo) tudi 
proslavljanje obletnice Trin
kove smrti priložnost za tre
nutek promocije Benečije in 
njene kulturne stvarnosti, ki 
je  danes takšna, kakršna je, 
prav po zaslugi osebnosti, ki 
so postavljale duhovne teme
lje za njeno rast. (du)

Novogoriška razstava o Trinku 
seje izkazala kot posrečena zamisel

poznan izven strokovnih kro
gov.

Iz vsega gradiva, ki je  bilo 
razstavljeno, je  najbolj izsto
pala obsežna Trinkova kore
spondenca, bogata za kakih 
tristo kosov raznih pisem, do
pisnic, telegramov in drugih 
dopisov. Iz tega gradiva sta 
najbolj razpoznavna pesniko
va osebnost in kulturni profil, 
iz katerih  izhaja  široko ra 
zgledan, vsestranski, danes bi 
rekli kozmopolitski, evropski 
duh. Daleč od tega, da bi bil 
Trinko omejen na svojo bene
ško deželico, o njej je  dal ve
deti številnim  kulturnim  de
lavcem  ra z lič n ih  n aro d o v , 
med katerim i najdem o Slo
vence, Italijane, Furlane, Ce
he, Slovake, Poljake in Ruse.

Njegovi sogovorniki v ko
respondenci so bili ljudje kot 
Baudouin de Courtenay, Jo-

žnica leta 1958 kupila v anti- 
kvarjatu v Ljubljani.

Slo je za tedaj daljnovidno 
kulturno dejanje, s katerim je

kn jižn ica  ohran ila  in  o v re 
dnotila temeljno pričevanje o 
človeku, čigar visoki kulturni 
p ro fil je  najbrž  še prem alo

Andreina Jejčič 
in, na desni, del razstave
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Acquisita la certificazione dei boschi comunali del Monte Mia

I boschi di Pilifero 
sono certificati

Il sindaco 
Domeniš e 
l’assessore 
regionale 
Marsilio

ZELENI
LISTI

Ace Mermolja

Tokrat o kvaliteti življenja
M arted ì 27 lu g lio  2004 

presso la sala consigliare del 
com une di V erzeg n is  a lla  
presenza dell’Assessore R e
gionale a ll’Agricoltura M ar
silio, del Direttore regionale 
della Direzione Centrale del
le Risorse Agricole, Naturali, 
Foresta li e della  M ontagna 
dott. Augusto Viola, del Di
rettore del Servizio Silvicol
tura dott. Emilio Gottardo, si 
è tenuto il convegno naziona
le intitolato “Gestione soste
nibile delle foreste e del le
gno” durante il quale è stato 
u f f ic ia l iz z a to  il su c c e sso  
conseguito dall’Associazione 
PEFC Friuli Venezia G iulia 
in re laz ione  al p rocesso  di 
ce rtificaz io n e  del legnam e 
regionale.

“La certificazione ecologi
ca delle foreste del Friuli-Ve
nezia G iulia” ha spiegato il 
s e g re ta r io  n a z io n a le  del 
PEFC  (P rogram m e for en- 
dorsement of forest certifica- 
tion scheme) Brunori, “rap
presenta uno strumento gra
zie al quale è possibile dimo
strare  in m an iera  u ffic ia le  
che le foreste certificate sono 
gestite rispettando i principi 
ed i criteri di gestione fore
stale sostenibile. Per tale ra
gione il legno proveniente da 
queste foreste può fregiarsi 
di un marchio riconosciuto a 
livello intemazionale”.

La gestione sostenibile ga
rantita dal marchio con sen te  
di avere delle precise garan
zie sul fatto che le foreste ed 
i terreni vengano utilizzati in 
maniera corretta, nelle forme 
e con un livello di prelievo 
che consenta di mantenere la 
loro  b iod iversità , p ro d u tti
vità, capacità di rinnovazio
ne, vitalità e potenzialità cha 
assicuri ora e nel futuro rile
vanti funzioni ecologiche e- 
conomiche e sociali a livello 
locale, nazionale e globale e 
non com porti danni ad altri 
ecosistemi.

“Uno degli obiettivi prin
cipali della certificazione” ha 
sottolineato il dott. Campore
si, presidente del consorzio 
fo resta le  M onte A m iata  di 
G rosseto, prim o organism o 
ad essere stato certificato  a 
livello italiano “è sicuramen
te quello di aumentare il va

lore di mercato del legname, 
ma rappresenta anche u n ’ot
tim a stra teg ia  di m arketing 
per la zona. Questo è dim o
strato dal fatto che il nostro 
consorzio e la nostra area” ha 
continuato Cam poresi “gra
zie alla certificazione hanno 
avuto importanti ricadute po
s itiv e  in te rm in i tu r is tic o  
commerciali”.

La rintracciabilità del le
gnam e va dunque collegata 
ad un miglioramento dell’im
magine dell’area.

T ra gli enti p roprietari e 
gestori di boschi che hanno 
superato con successo l ’iter 
di certificazione, hanno rice
vuto il relativo attestato an
che i comuni di Lusevera e di 
Pulfero. In particolare il Sin
daco di Pulfero Piergiorgio 
Domeniš ha sottolineato qua
le importanza abbia la certifi
cazione dei boschi comunali 
del M onte M ia da un punto 
di vista di immagine e di ri
lancio  del te rrito rio , in un 
momento in cui il turista ri
chiede con sempre maggiore 
insistenza delle garanzie ri
guardo al prodotto del quale 
intende usufruire. “L ’obietti
vo deve essere la certifica
zione di aree molto più este
se del M onte M ia” ha com 
mentato Domeniš “per esem
pio interi comuni. Il proble
ma che si pone, però, è quel
lo della parcellizzazione fon
diaria, grosso ostacolo all’at
tuazione dei processi di certi
ficazione. Per tale ragione è 
necessario incentivare forme 
di collaborazione quali i con
sorzi di proprietari in grado 
di gestire la proprietà in m a
niera razionale ed ecososte
nibile”.

L ’Assessore M arsilio do
po aver piaudito lo sforzo at
tuato dalla Regione e dagli 
enti coinvolti per poter porta
re a compimento questo pro
getto, ha sottolineato nuova
m ente l ’im portanza  di una 
corretta gestione del patrimo
nio forestale regionale ricor
dando tutta una serie di ini
ziative in traprese dalla R e
gione e richiamando in parti
colare l ’uscita imminente di 
un bando per l ’acquisto  di 
caldaie a biom assa e la rea
lizzazione di una serie di ini
ziative volte allo studio, alla 
progettazione e a ll’attuazione 
di m isure per il recupero e 
l’impiego delle biomasse fo
restali e fini energetici.

Stefano Predan

Pa lito s  S o lb ic a  se 
paraóawa za fjèsto brusarjow. 
FjéSta če počnet wže isi pe
tek ano na če rivet w nadèjo, 
te din na sero. Koj jè  lipaa za 
vi'det? Karjè rači, nejveč w 
nadejo: od ta-na Wortè dardo 
ta munuminto čejo byt brtisa- 
rji, ki cel din čejo brìisit ška
rje, nožiče ano driie imprèste.

W petek fjèsta če se og’at 
populdè: če byt za jést, za pyt 
ano pa miizika.

W sab o to  p o jù trè  iti ki 
radè bdijo po trojè ni morajo 
lesko naredit to lipo pot, ki 
na se Sparti'wa ta-na W ortè 
ano na pèjè dò w Ost, nu na

V Zelenem  listu bi pred  
počitnicami Novega Mataju
rja zapisal nekaj stavkov o 
kakovosti življenja. Dejstvo 
je  namreč, da je  v političnih 
debatah in sklepih, v gospo
darskih analizah in celo  v 
kulturnih meditacijah pojem  
povsem odmanjkal. To velja 
tudi za počitnice. Televizije 
nam bodo v naslednjih dneh 
kazale neskončne kolone av
tomobilov na avtocestah, na
števale mrtve in nesreče ter 
kot oddih film a le  m nožice 
kopalcev, ki se drug ob dru
gim kot čevapčiči na žaru 
pražijo  pod ultravioletnim i 
žarki. Jeseni bodo tekali k 
dermatologom, ker se jim  bo 
zazdelo , da je  s kožo tudi 
b radavica  za skrb lju jo če  
spremenila svojo barvo...

Na pojem  “kakovost ž i
vljenja" me je  spomnil trža
ški zgodovinar Boris Gom
bač, ki sicer že dolga leta 
dela in živi v Ljubljani. V in
tervjuju za Primorski dne
vnik je  Gombač dejal, da je  
po študiju ostal v Ljubljani 
predvsem  zato, ker so bile 
tam izrazito boljše možnosti 
za dobro delo in življenje kot 
v Italiji (pri tem ni mislil le 
na manjšino). Dejal je  tudi, 
da je  socializem  omogočal 
ljudem, študentom in seveda

Borov'iCjè, ore za Mlyn, ore 
w Zure, ta-w G ’alini Lo, ta-w 
Lo ano wun na Ačo ano spet 
ta-na Wort. Populdnè če byt 
m iša za wse briisarje ta-par 
monuminto za briisarje, ki jè 
ta-na Wortè.

W nadèjo ta-na Solbici, jè 
sera, to pri'dè račyt da so spo- 
maniiwa dedikacju od carkve. 
Pa za to staro cirkow, ki bila 
ta-na Wortè sera jè  bila to sa- 
ont nadèjo avošta. Čamarariji 
čejo prajty t tu-w wsako ì'So 
ano to če pa tintinet.

Od ta -n a  W ortè  sè na 
Prèsaka dardo ta-na Pjaceto 
tu nu zdè čejo dèlet briisarji

delavcem raznih kvalifikacij 
kvalitetnejše življenje.

K er sem sam štu d ira l v 
Ljubljani v istem obdobju kot 
Gombač, lahko njegove izja
ve potrdim . M islim , da ne 
gre za nostalgijo, saj sem se 
sam vrnil v Trst. Ob vsem  
slabem, kar govorijo in go
vorimo o socializmu, poza
bljamo, da je  režim nudil dr
žavljanom določene pogoje, 
ki si jih  lahko danes le sa
njamo. Študenti so uživali 
podobne pravice kot delavci. 
Poskrbljeno je  bilo za soci
alno in zdravstveno varnost 
ljudi. Tudi za veliko manjše 
plače je  bilo možno s študi
jem  napredovati in si urediti 
kar nekaj živ ljenskih  udo
bnosti. Ljudje so imeli v pov
preč ju  več prostega  časa. 
Kdor se je  povzpel po sicer 
“kratki" socialni lestvici, si 

je  lahko privoščil majhno vi
kend hišico, večina tovarn 
pa je  imela za svoje delavce 
počitniške hišice in domove. 
N i b ilo  dan a šn jih  ja h t  in 
poršejev, vendar so bile ra
zlike med ljudmi manjše, kar 
pripomore k manjši družbeni 
zavisti in k manjši medosebni 
tekmovalnosti.

Mnogi pravijo, da so bile 
vse te bonitete vzrok, da je  
socializem skupaj z državo

ziz kròsmi alibòj ziz bičikleti. 
Populdnè tu-w  W asy, tu-w 
Kikji ano to orè w Rastjè se 
če nalèst po poti štunte ziz 
dobruti od naši žani tej sope, 
torte, palačinke. ZvèCara na

propadel in skrahiral. Ose
bno pa se mi ne zdi, da bi 
današnji turbokapita lizem  
prinašal zaželjene učinke in 
zagotavljal neko neomejeno 
rast, ki bo nekoč osrečila  
vse. Ustvaril se je  sloj boga
tašev, ki jih svet v svoji zgo
dovini ni videl. Po Istri in 
D alm aciji p lu je jo  zasebne 
jah te , ki se zdijo luksuzne  
potniške ladje. Vendar prav 
te ladje zaznamujejo razliko 
m ed m aso, ki se p ra ž i na 
soncu sredi hrupa in v boja
zni, da eden drugemu stopi 
na glavo ter elito, ki pluje na 
sanjsko oprem ljenih p a lu 
bah. Ta masa v bistvu niti ne 
ve, kaj je  “kvaliteta življe
nja".

Pojem so odpravili. Ko je  
predsednik italijanske repu
blike Ciampi ob konjunkturi, 
ki pesti Italijo in večino Itali
janov, naglasil potrebo po 
večjem zaupanju, je  izrekel 
le eno izmed osnov ekonomi
je. Brez zaupanja noben eko
nomski sistem ne raste, am
pak nazaduje. Kako pa naj 
imajo državljani zaupanje, 
ko postaja njihovo življenje 
iz dneva v dan manj socialno 
varno, bolj izpostavljeno šo
kantnim spremembam, obe
nem pa bolj zahtevno, bolj 
tekmovalno, z manj prostim  
časom itd.? Kakovost člove
kovega življenja je  postala  
nepomembna postavka, ne
kaj, kar škoduje proizvodnji 
in zaslužku. Nisem pa razu
mel, kako naj od žalostnih  
ljudi zahtevajo zaupanje in 
voljo po novih dosežkih. Ve
rje tno  bo treba  pono vn o  
upoštevati pojem  tudi med 
proračunskimi tablicami in 
številkami.

bo mončala muzika ano citi
ra za zvasalèt noše jiidi ti tu- 
w dumo ano ti z prečjaa. Ci 
bota paršly w nadèjo na stuta 
z a b it si p a rn a s ty t kej za 
nabriisit. (In)

Solbica se paracawa za fješto od brusarjov. Fješta če počnet wže isi petek

Mata kej za nabrusit?
W nadejo čejo delet brusarji ziz kròsmi alibòj ziz bičikleti. Zvečava na bo mančala miizika

Ministrski svet je vrnil v Trst gradivo o ozemlju zaščite

Teritorij, poteza v rokah 
paritetnega odbora

s prve strani
Predsednik Race je  odgo

v o ril: “ P a r ite tn i o d b o r bo 
moral natančneje artikulirati 
seznam. Opozoriti pa moram, 
da je bilo delo odbora podvr
ženo natančno določenim ča
sovnim  rokov. Seznam smo 
m orali izpolniti in oddati v 
roku 18 mesecev po ustano
vitvi samega odbora.”

Insistitali smo: “ Morda ni
so bila stališča svetovalcev v 
T rstu , M iljah in v Č edadu,

I I

predvsem pa v Trstu, dovolj 
ja s n o  iz ra ž e n a .” R ace  je  
odvrnil: “Ce bo potrebno, se

bo odbor soočal tudi s sveto
valci - podpisniki”.

Ce naj k zadevi dodamo še 
naše mnenje, bi lahko zapisa
li, da p a rite tn i odbor ni le 
“notar”, ki registrira stališča 
in jih  pošilja v Rim. O dbor 
nedvomno upošteva zahteve, 
v duhu zakona pa ima ven
darle možnost, da je  aktiven 
akter pri reševanju  p ro b le 
mov in ne le pismonoša med 
d e ž e lo  F u r la n ijo  J u ljis k o  
Krajino in Rimom, (ma)

Lettera al giornale

“Quel disgraziato che mi 
ha graffiato la macchina9

Domenica 18 luglio ho de
ciso di visitare Topolò. Pre
metto che la cosa mi incuriosi
va da anni. Arrivato sul posto 
ho parcheggiato l ’autovettura 
in maniera corretta e senz’al
tro meglio di molte altre. Ho 
caricato il piccolo Tommaso 
sul suo passeggino e ci siamo 
avviati verso il paese.

Effettivamente l’aria cultu
rale che si respira, il paesaggio 
e le persone sono state proprio 
come mi aspettavo: accoglien

ti e visibilmente molto parti
colari. E ’ quindi certo che in 
questo piccolo paese delle val
li si vive qualcosa di estrema- 
mente raro per uno che vive in 
città. La cosa certa, però, è 
che quel disgraziato  che ha 
deciso di graffiarm i la m ac
china in lungo e in largo con 
la chiave della sua fiat 500 
senza collaudo, ha fatto si che 
il so tto scritto  ed il p iccolo  
Tommy certamente non torne
ranno a vedere una manifesta

zione così tanto decantata sul
lo scambio culturale ed artisti
co per il resto della loro vita.

Tanto si ringrazia anche da 
parte del mio carrozziere per 
la gentilezza accordataci.

Consiglio a molti frequen
tatori di rimboccarsi le mani
che ed andare a lavorare dura
mente 12 ore al giorno così 
forse riusciranno ad acquistar
si un’autovettura come la mia.

Mortale Nicola 
Udine
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L ’invito a ll’inaugurazione 
arriva via posta, poi via fax, e 
più di una volta, insomma u- 
no potrebbe portarci tranquil
lamente tutta la famiglia e an
che qualche amico. Ma è sta
to, quello di venerdì 30 lu
g lio , un a p p u n ta m e n to  in 
pompa magna soprattutto per 
il “gotha” della Valle d ’Ison- 
zo e del Goriziano. Di facce 
conosciu te  a l l ’apertu ra  del 
nuovo casinò Aurora a Staro 
selo ce n ’è poche, qualche 
sindaco di quelli che in que
ste settim ane hanno avuto , 
con il terrem oto, altro a cui 
pensare, l ’ex ministro e oggi 
parlamentare Jože Školč che 
da queste parti è di casa. C ’è 
il ministro sloveno per l ’am
biente Janez Kopač, e un sod
disfatto Zdravko Likar, pre
fetto di Tolm ino. “La gente 
del lu o g o  è c o n te n ta , con  
questo locale si sono creati, 
per i giovani di qui, almeno 
una quarantina di posti di la
voro” dice.

Il casin ò  di S taro  selo  - 
non una nov ità  nella  zona, 
anni fa ce n ’era uno a Tolmi
no, richiamava tanti italiani e 
non so ltan to  p er il b riv ido  
della  roulette , insom m a era 
un’altra cosa - nasce dall’ini
zia tiva della  A lpkom erc, a- 
zienda che si occupa di com
mercio ed è tra l ’altro titolare 
dell’Hotel Alp di Bovec. L ’i
dea, che risale a una decina di 
anni fa, è stata poi concretiz
zata grazie alla collaborazio
ne con la Hit Casinò di Nova 
Gorica, che nel settore va de
cisam ente per la m aggiore. 
L ’investim ento è di 1,8 m i
liardi di talleri (circa 7,5 m i
lioni di euro). Il luogo scelto 
si trova tra il valico italo-slo- 
veno e Kobarid, dove un tem
po - qualcuno ricorderà - c ’e
ra una caserma con la scritta 
“Tito” disegnata davanti.

Ora la scritta è “A urora”, 
nome beneaugurante. Si arri
va puntuali alle otto e c ’è un 
p o ’ di fila, ma è perché due 
belle ragazze devono registra
re i nom i degli o sp iti. U na 
stretta di mano, un aperitivo, 
in m ano ti in filano  un sac- 
chettino in pelle con dentro u-

Do konca avgusta je odparta vsak dan, samuo v pandiejak ne

Vabilo v čudežno cierkvico 
na Javorci blizu Tolmina

Il prossimo 16 agosto per il cinquantesimo della cappelletta

Festa per la Madonnina 
di Provàio sopra Oseacco

Preliepa an čudežna cier- 
ku svetega Duha na Javorci 
b lizu  T o lm ina  na m ore ku 
vas spravt na lepo pot.

Kar prideta v Tolmin vza
meta pot za Zatolmin in potlè 
namest iti pruot Dantejevi ja 
mi, vzam eta pot za Javorco 
an se pejeta gor pruot še an 
dobar k ilo m ete r d o k je r na 
p rideta , k je r se začne T ri
glavski narodni park. Gresta 
napri še za kakih šest k ilo
metru po lepuo postrojeni su- 
daški ciesti, dokjer na prideta 
do tabele an starme poti, kjer 
pustita makino.

B ota hodil kakih  15, 20 
m inutu  par nogah, p ride ta  
miez bregi. An se vam parka- 
Že cierkuca. Do nje peje mo
num entalno stopnišče. Im a 
vesok turam an je  vsa nareta 
iz liesa. Oku an oku, od zu- 
na, so poslikani štemni vsieh 
nvstroogarskih dežel. Cierku- 
ca je  seda zgodovinski mo- 
nument.

Bila je vičkrat postrojema

zauojo ki je zgrajena z liesan 
an s kainani. Zazidal so jo  li
eta 1916 avstroogarski suda
li, ki so takuo se tiel zmislit 
na 2.808 sudatu, ki so umarli 
po tistih gorah. Na dvieh stie- 
nah par strane so na liesu na
pisane vse njih imena.

V cierkvici je lesen utar an 
vsi okrasi so plavi (blu).

Do 31. vošta je  cierku od
p a rta  vsak  d an , sam u o  tu 
p and ie jak  ne, od 10.00 do 
17.00 ure. Potlè, če bota želi- 
el iti notar, se bota m uorli 
obarnit na informacijski cen
ter “Turistično društvo T o l
min”.

Za vstop plačata 300 sit al 
pa 1,50 evro. (mc)

Gli Amici di Provàio orga
nizzano il prossimo 16 agosto 
a Oseacco di Resia una festa 
per il 50. anniversario della 
Madonnina di Provàio. Il pro
gram m a prevede il ritrovo  
presso la chiesa di Oseacco 
alle ore 8.45, alle 9.00 la par
tenza della processione verso 
Provàio, l ’arrivo è previsto al
le 11.00, alle 11.30 la santa 
messa. Alle 13.00 dopo la ce
rimonia verrà offerta a tutti u- 
na pastasciutta e un buon bic
chiere di vino.

Gli stavoli di Provàio, do
ve è posta la Madonnina, so
no situati ad una latitudine di 
995 metri e per raggiungerli 
bisogna seguire il sentiero n. 
734 che parte da Oseacco. U- 
na volta in primavera molte 
famiglie partivano portando 
all'alpeggio il bestiame, for
mando per diversi mesi una 
comunità molto numerosa. Il 
lavoro era duro e mancava un 
punto di riferimento dove la 
gente potesse radunarsi e pre

gare. Così venne l’idea di co
struirvi una cappella. L ’idea si 
concretizzò nel 1954, quando 
fu eretta con parecchio lavoro 
e grazie al sacrificio di tutti gli 
abitanti di Provàio.

Gli Amici di Provàio negli 
ultim i anni hanno m esso in

cantiere diverse inziative con 
1’ obiettivo di rivitalizzare e 
rianimare il bellissimo stavo
lo. Hanno anche provveduto 
alla manutenzione della Cap
pella della Madonnina che il il 
16 agosto compie il suo 50. 
anniversario.

■

Saludana
Marija

Saludana bo
di Marija, pun- 
č a k a  g ra č je ,  
G o s p u d  je  s  
tabo, žig nana si 
ta  mi že n a m i ,  
an žignan je sad 
od  tv o je g a  
žuotš, Ježuš.

Sveta Marija, 
Mati Božja, pro
si z a  n a s  griš- 
nike, inian, anu 
to orò od n a še  
sm rti.  Itako to 
bodi.

Alcune immagini all’esterno
e all’interno del casinò Aurora
di Staro selo inaugurato venerdì 30 luglio

Inaugurato venerdì 30 luglio il casinò di Staro selo, nei pressi di Kobarid

Aurora, fate il vostro gioco
Uprava družbe Hit se je odločila, da ob odprtju Auro

re neposredno nameni 10 milijonov tolarjev pomoči pri
zadetim v zadnjem potresu v Posočju, po posvetu s pred
stavniki lokalne skupnosti za popravilo zdravstvenega 
doma in knjižnice v Bovcu.

na penna, una cartella per il 
bingo e un biglietto che ser
ve, pare , a g io care , va lo re  
cinque euro. Perché la prima 
novità è che di gettoni per le 
slot-machine non se ne vedo
no quasi, ora c ’è un sistema 
chiamato “EZ Pay” : si paga, 
da lla  m acchina esce un b i
glietto che poi va inserito nel
la stessa slot, con la possibi
lità di usarlo in altre macchi
nette. Tempi modemi.

Nella sala i ragazzi e le ra
gazze addette alle roulette (ce 
ne sono una decina, le fiches 
sono da uno o cinque euro) ti 
sorridono, ma intanto nessu
no che giochi, va meglio alle 
s lo t-m a c h in e  p e r le qu a li 
qualcuno, le signore in preva
lenza, m ettono già mano al 
portamonete. Il casinò ha an
che un palco, dove si esib i
ranno cantanti e intrattenitori, 
e una zona ristorante. Apertu
ra non-stop.

Un ultimo giro, e capita di 
imbattersi in Miss Hit e qual
che sua collega che brindano 
a vino bianco. C erchi in si
stentem ente la faccia di un 
beneciano ma non la trovi. 
Miss Hit sorride ai fotografi, 
sta per arrivare il m om ento 
dei discorsi, si può anche u- 
scire. A prendere una boccata 
d ’aria, mica per altro, (m.o.)
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Siamo in Baviera: 
Nevio e Doro 
si adeguano 
agli usi e costumi 
del luogo! Il bel (e simpatico) gruppo di Stregua a spasso per Norimberga Diamanti ad Amsterdam: c'è chi ha guardato e chi ha comprato!

casa di Anna Frank. C ’erano 
parecchi occhi umidi all’uscita. 
Una visita da fare, soprattutto 
per le giovani generazioni. Il 
museo di Van Gogh chiudeva 
troppo presto quel giorno, ma 
qualcuno ha avuto il tempo di 
vederlo la sera dopo.

Venerdì 9 luglio, visita alla 
diga di Afsuluitdijk, costruita 
per strappare la terra al mare, è 
lunga 32 km e larga 90 metri. 
Ma l ’O landa di dighe ne ha 
molte, infatti vi ricordiamo che 
gran parte del suo territorio è 
sotto il livello del mare. Pensa
te, ad Amsterdam ci sono dei 
tunnel sottomarini che collega
no i vari punti della città con la 
periferia!

Dopo la visita alla diga c ’è 
stato il tempo di una piacevole 
sosta in una fattoria dove produ
cono vari tipi di formaggi. E qui 
abbiamo riempito le nostre di
spense per i prossimi mesi!

Soste a Vollendam, splendi
da cittadina con casette e barche 
di pescatori, personaggi in co
stume. E qui pranzo con vista 
mare... troppo bello. Bellissimo 
anche Marken, altro villaggio di 
pescatori. Un paese incantato, 
da favola. Curiosità: tutte le ca
se hanno le porte d ’ingresso di
verse. Le mogli, stanche di sen
tirsi dire dai mariti che non riu
scivano a trovare la porta di ca
sa (dopo le uscite serali con gli 
amici) hanno pensato di farle 
p roprio  così, d iverse  e in 
confondibili. Non c’è più la scu
sa per i mariti che tirano tardi.

Sabato 10 partenza per No
rimberga con sosta per il pranzo 
lungo la strada e tempo per una 
passeggiata lungo le vie di una 
bella cittadina, Heidelberg. In 
serata arrivo a N orim berga, 
splendida città tedesca che ab
biamo potuto ammirare di sera 
e di giorno, con una guida (di 
Roma!) che ha saputo illustrarci 
la storia, la vita di questa città 
che merita senz’altro un’altra 
visita più approfondita.

In serata rientro a casa sa
pendo di aver “conosciuto” un 
paese, l ’Olanda, bello, curato, 
con un rispetto ed un’attenzione 
per giovani, anziani, extracomu
nitari ammirevole, un paese che 
in fatto di civiltà e tolleranza ha 
molto da insegnare. Lo abbia
mo potuto vedere con i nostri 
occhi ed imparare dalle parole 
di una guida brava e simpatica.

E ancora una volta dobbia
mo dire “bravi” al comitato per 
Azzida, in prim a persona ad 
Antonello (autore delle foto), 
che ci ha dato l’opportunità di 
una gita impeccabile sotto tutti i 
punti di vista. Alla prossima!

(d.)

Marken, villaggio di pescatori. Il sogno di tanti: vivere qui

Dal paese  
dei mulini a 

vento 
non ci poteva 

mancare 
la foto 
di uno

L’idea dell’Olanda ci alletta
va, ma c’era la paura di un viag
gio in pullman così lungo. Inve
ce... ci siamo ritrovati a Colo
nia, in Germania in mattinata 
senza neanche accorgerci. Il 
tempo di ammirare il centro di 
questa città e di pranzare in un 
bel ristorantino e poi di nuovo 
in viaggio. Nel tardo pomerig
gio la meta, Amsterdam, è rag
giunta. Beh, non eravamo nean
che tanto stanchi se dopo cena 
ce la siamo sentiti di andare hi 
centro città. La curiosità di ve
dere com ’è la vita notturna in 
questa capitale europea era trop
po forte. La prim a piacevole 
sorpresa è stata vedere come i 
collegamenti tra la periferia ed 
il centro siano ottimi: una rete di 
trasporto pubblico davvero effi
ciente, veloce e di facile utilizzo 
anche per chi non vive qui.

Giovedì 9 luglio, visita gui
data della città: tanto verde, po
co traffico ed ordinatissimo, pi
ste ciclabili a gogò. Qui si muo
vono tutti in bici con benefici a 
tutti i livelli e per tutti. Mercato 
dei fiori (da sogno), visita ad u- 
na tag lieria  di diam anti. G li

In viaggio con il Comitato per Azzida dal 6 airi 1 luglio in Olanda con puntatina a Norimberga

Tra fiori e mulini a vento

Una città nella città: il quartiere delle Beghine in centro ad Amsterdam C’è chi vive così, in bellissime case galleggianti sui canali

Bulbi al mercato dei fiori: qui avremmo comprato proprio tutto Volendam: un paese da cartolina. Ma quanti turisti!

[ “oooh” delle signore si univano 
agli “ah, si trova di meglio” dei 
signori, ma qualcuno lo sfizio se 
l’è tolto! Pomeriggio libero. C ’è 
chi è andato per negozi a caccia 
di “ricordini” e chi ha visitato la



Fotografije 
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Roberto Fanna 
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Della Dora

Planinci
S  Planinsko družino B enečije  16., 17. an 18. julija v Dolini A oste

Na varhu bielega Breithorna 
kupe s kobariškimi prijatelji

An lietos se je ponovila navada, ki 
jo nasi planinci imajo zlo par sarcu. 
Beneški an kobariški planinci so šli 
kupe na pot, na dugo an starino pot 
v hribe. Telekrat so imiel v progra
mu Breithorn, 4.160 metru vesoko 
goro v Dolini Aoste. An preživiel so 
tri lepe dni v naravi, v soncu an ma
gli, na zelenih senožetih an po zasne
ženem “harbatu” preliepe gore, v ne-

diejo so se pa ku pravi turisti spreha
jal po Cervinii an Aosti.

Parvi dan, 16. julija so prevozil 
vso Italijo, z adnega konca do druge
ga, an paršli v Cervinio zelo zguoda 
popudan. Večina se je pejala s funi- 
vio od 2.000 metrov na 3.480, kjer je 
koCa Guide del Cervino an kjer so 
vsi prespal. Počival so an se parpra- 
vjal na vzpon drugega dne, ko jih je

Čakal varh Breithorna. Na liepa sku
pina beneških planincu pa se je odlo
čila, de gre par nogah. Prehodit 1500 
metru nie majhna rieC, še posebno ne 
na tistih višinah, ko ratava ajar zlo 
fin, ki ti “odrieže” noge. Pa še vreme 
jim jih je uganjalo vsieh sort. To 
parvo je bluo sonCno s kako magio, 
ki jim je skrivala sonce, na 2900 me
tru pa jih je požgarla gosta magia.

novi mata j ur
Četrtek, 5. avgusta 2004

Frišni an odpočiti na začetku poti, medtem ko so se drugi 
do koče lepuo peljali. An kuo jim na dat pru? V tako liepem 
naravnem okolju, po zelenih senožetih an v soncu hodit je 
biu pravi užitek, še  posebno po tarkaj ur avtobusa

Francesco an Cristina sta se  spregnila takuo, de se more 
videt kip (statua) iz ledu v razpoki (crepaccio) brega, kjer so 
nardi! umetniško galerijo. Zaries kieki posebnega.
Tle na desni, v dolini, kjer smo se  le rival vsi kupe zbrat za 
spominsko fotografijo

so gor Giannija Bledig - Tin- 
Ciča iz Oblice, ki živi v Bre
scii an se jim  vsako lieto par- 
lože. An vsi so ga veseli.

Drugi dan so šli vsi kupe 
na Breithorn. Vreme spet ni 
bilo lepuo, hodil so vCasih v 
gosti magli, vCasih v soncu, 
ki je takuo žgalo, de v par mi

nutah je “ocvarlo” tisto malo 
kože, ki je  bila odkrita. Za
dnjih 200 metru je  bluo pru 
starmih.

Paršli so na varh zmartrani 
- še posebno tisti, ki so se par 
nogah vzdignili 1.500 metru 
dan priet an so imiel malo 
cajta za aklimatacijo - pa ve
seli. Kadar se je  sonce odpar- 
lo se je  pokazu pred njih oCmi 
Čudovit sviet. Škoda, de je  hi
tro paršla magia, ki je  vse po
krila an skrila.

Drugo jutro so se vsi spu
stili v dolino. T isti “norc i” 
korajžni, ki so vso pot preho
dil gor grede, so šli an v doli
no par nogah. Bravi!

V nediejo so imiel cajt an 
se ogledat Cervinio an Aosto 
an potle trudni a zadovoljni 
so se vamil damu.

Tle na levi se pa vidi, kako 
je bluo kar so paršli 

buj vesoko gor, 
kako je hoditi v sniegu 

an v magli. An kakuo je 
potriebno varvat še  

posebno oči pred močno 
sončno svetlobo

Takuo gosta, de parvi an 
zadnji se nista še videla ne. 
Potlè na švicarski strani je  za
čelo garmiet an se buskat, na 
italijanski padati pa daž. Vsi 
mokri so se ustavli v koci Te- 
odulo (2.900 m.). Samuo še 
160 metru je mankalo do ko
ce, kjer so Čakal te drugi. An 
kuo so bli težki zadnji metri 
še posebno, ker so muorli ho
dit pod dažam , strele so pa 
padale mimo njih. An še sni- 
eg je  zaCeu padat, tak leden 
snieg, de te je  zabolielo, kar 
te je taknu. Na koncu se je  le 
parkazala koCa.

KoCa? B ila je  prava vas, 
takuo je  bla velika. Ker so 
notar stopil so jim  parjatelji 
zaCel ploskat na ruoke. An tu 
so imiel lepo sorprežo. Ušafal

Skupinska fotografija 
na varhu Breithorna. 

Na nji so nekateri 
Benečani. 

Vsi so lepuo parvezani. 
Popravajta vi zagonat, 
duo se  skriva za tistimi 

očali an pod tistimi 
obliekami....
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Nel s e g n o  della cultura, della solidarietà e  dell’attenzione ai giovani
comunità di confine. L ’Unio
ne è nata nel 1968 ad Orbe 
per tutelare i nostri lavoratori 
emigranti, ma anche per man
tenere nel mondo quella no
stra identità slovena che era a 
rischio di estinzione e che ri
mane ancora oggi in pericolo. 
Il terzo obiettivo che ci erava
m o p o sti, ha  c o n tin u a to  il 
presidente d e ll’U nione em i
granti sloveni, era quello “di 
im pegnarci perché la nostra 
terra uscisse dal sottosviluppo 
economico, culturale e socia
le che ci ha costretti a partire 
e che troppo spesso non ci ha 
dato possib ilità  di rito rno” . 
Siam o parte della  com unità 
linguistica e culturale slove
na, siamo terra di emigrazio
ne ed abitiamo in un territorio 
montano e marginale, ha sot
tolineato Del M edico, ricor
dando  com e le p ro sp e ttiv e  
oggi siano migliori. Il confine 
ora è solo un piccolo proble
ma burocratico, la nostra re
gione da una delle realtà più 
povere è d iven ta ta  uno dei 
centri di sviluppo dell’Euro
pa.

Su questi temi è successi
vamente intervenuto anche il 
presidente del C onsiglio re
g io n a le  A lessan d ro  T esin i 
che si è soffermato in partico
lare sui lavori della Conven
zione che sta preparando un 
nuovo statuto in cui troveran
no lo spazio dovuto, ha detto, 
sia le minoranze linguistiche 
che le comunità di corregio
nali all’estero.

Alla' festa si è dedicato na
turalm ente m olto tem po an
che alla m usica, soprattutto  
nella giornata di venerdì, do
menica invece di scena anche 
il folclore.

E ’ s ta ta  u n a  b e lla  fe s ta  
quella dell’emigrante, tenuta
si dal 23 al 25 luglio a Luse- 
vera-Bardo, organizzata dalla 
Sezione ex emigranti in colla
borazione con l ’Unione em i
granti sloveni del Friuli Ve
nezia Giulia ed il Comune di 
L u sev e ra . C om e sem p re  è 
stata l ’occasione per ritrovar
si tra am ici, per ricordare i 
tempi passati ed anche i mo
menti difficili, vissuti in paesi 
lontani e fra gente non sem
pre rispettosa della nostra di
gnità di lavoratori em igrati, 
come ha sottolineato il presi
dente dell’Unione Dante Del 
Medico.

Ma la festa è stata anche 
l ’occasione per mettere in e- 
v idenza  l ’im p o rtan za  d e lla  
cultura e dei legami tra le val
li del N atisone e del T orre  
che devono essere rafforzati. 
Se ne è parlato in particolare 
in occasione d e ll’inaugura
zione della mostra di sculture 
e maschere lignee di Silvana 
Butterà.

O rig in a r ia  di R o d d a , 
Uodnjak, la prim a m aschera 
che realizzò fu quella del dia
volo, tipica figura del carne
vale di Rodda che era andata 
persa o addirittura rubata. Da 
quel momento Silvana non ha 
più sm esso. Ogni m om ento 
libero lo dedica alla sua crea
zione a rtis tic a  che orm ai è 
s ta ta  p re se n ta ta  in d iv erse  
m o s tre  in F riu li ed an ch e  
all’estero.

Alla vernice hanno portato 
il loro saluto, oltre al p resi
dente Del Medico che faceva 
gli onori di casa, anche i sin- 
daci Claudio Noacco e Pier
giorgio Domeniš, il presiden
te della  C om unità  m ontana

Lusevera: tradizionale 
festa dell’emigrante

Praznik emigranta v Bardu je bil v petek 23. 
julija posvečen beneški umetnici 
Silvani Butterà (spodaj levo) in mladim 
glasbenim skupinam, (spodaj so priljubljeni 
Arbe Garbe), v nedeljo pa je bila na vrsti 
tudi folklora s skupino Balarins di Riviere 
in z  godci Marco in Alessandro Medveš

Adriano Corsi, la presidente 
della SKGZ della provincia 
di Udine Iole Namor, mentre

Renzo Mattelig ha presentato 
Silvana ed il suo lavoro.

La parte più politica della

m an ifes taz io n e  si è ten u ta  
nella  g io rn a ta  di dom enica 
quando il p res id en te  D ante

D el M edico  ha r ich iam ato  
l ’a ttenzione sui p roblem i e 
sulle prospettive della nostra

Izvirna zborovska manifestacija bo letos potekala že 21. leto

Andraž ponovno pričakuje 
vrsto “družin, ki pojejo”

A ndraž je  m ajhna vasica 
med Savinjsko in Šaleško do
lino. Kraj je  pod Goro Oljko, 
ki je znana romarska in izle
tniška toCka.

2e dvajset let pa je Andraž 
znan po Sloveniji in tudi med 
Slovenci v Furlaniji Juljiski 
K rajini, na K oroškem  in na 
Madžarskem po tradicionalni 
prireditvi z naslovom “Druži
na poje - Peli so jih  mati mo
j a ” , ki v kraj vsako zadnjo  
nedeljo v avgustu privabi veC

tisoC o b isk o v a lcev . G lavn i 
c ilj pob u d e  je  o b u ja n je  in 
ohranjanje slovenske večgla
sne ljudske pesmi, po možno
sti iz okolja, kjer živi družina. 
Nastopi lahko družina v pr
vem kolenu (starši in otroci 
oz. bratje in sestre), dovolje
na je  spremljava z domačimi 
glasbili.

“Družina poje” pomeni ve
lik p risp ev ek  k oh ran jan ju  
kulturne dediščine slovenske
ga n a ro d a , za  d ru ž in e , ki

BENEŠKE KRIŽANKE
Rešitev prejšnje številke
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o h ra n ja jo  p r is tn o  iz ro č ilo  
naših prednikov, pa je  prilož
nost, da se srečajo in spoz
najo med seboj. V A ndražu 
se s s lovensk im i ljudsk im i 
pesmimi vsako leto predstavi 
preko dvajset družin i^ vseh 
pokrajin Slovenije in zamejst
va. T ako  so zasto p an e  vse 
slovenske nareCne skupine, 
kar daje p rired itv i poseben  
Car in vrednost. Prireditev ni
ma tekmovalnega značaja.

Naj povemo, da so se zbo
rovske manifestacije “Druži
na p o je” udeležili pred leti 
bratje C hiabudini (Ilde, L u
ciano, Remo in Beppo) in ne 
sam o enkrat. V A ndražu so 
zape li tud i m ladi b ra tje  in 
b ra tra n c i (k u ž in i)  C lo d ig , 
Carlig in Bergnach.

Prireditev bosta tudi letos 
snemali Radio Slovenija in Z- 
druženje lokalnih Tv postaj.

L etošn ja  p rired itev  bo v 
nedeljo 29. avgusta in bo že 
21. po vrsti.

Sabato 31 luglio a Cividale la convention del Friuli emigrante

Friulani nel mondo, la Resone 
vuole potenziare la sua politica

La Regione si propone di 
potenziare e rivedere le poli
tiche a favore delle comunità 
dei corregionali all'estero, se
condo un percorso collegiale 
e condiviso con le loro asso
ciazioni, puntando soprattutto 
sui giovani. Lo ha confermato 
l'assessore regionale ai M i
granti Roberto A ntonaz, in 
tervenendo sabato 31 luglio 
nel C e n tro  c o n v e g n i San 
F ra n c e sc o  di C iv id a le  del 
F riu li (U dine), a ll 'ap e rtu ra  
della prima Convention della 
friulanità nel mondo, organiz
zata dall'Ente Friuli nel Mon
do.

“I friulani emigrati - ha os
servato l’assessore - hanno sa
puto coniugare l'amore e l'at
taccam ento alla loro lingua, 
alla loro tradizione e alla loro 
cultura, con l'integrazione nei 
Paesi che li hanno osp ita ti, 
realizzando un equilibrio che 
costituisce un patrimonio pre
zioso che deve essere valoriz
zato. Il richiamo alle radici - 
ha precisato ancora Antonaz - 
non deve essere visto com e 
un'operazione nostalgica, ma 
com e un arricch im ento  che 
deriva dal possedere una dop
pia cultura e una doppia citta
dinanza".

Come ha osservato il pre
siden te  de ll'E n te  F riu li nel 
M ondo  e p re s id e n te  d e lla  
P rov incia  di U dine M arzio

Il nuovissimo “Vocabolario Italiano-Friulano Friulano- 
Italiano” di Gianni Nazzi, dato alle stampe nel 2003 dalla 
“Clape cultural Acuilee” e da “Designgraf’, da alcuni gior
ni è gratu itam ente disponibile  anche in rete, sul sito 
www.friul.net. A disposizione di ricercatori, appassionati e 
lettori friulanofoni di tutto il mondo vi sono gli oltre 57 mi
la vocaboli del più grande dizionario friulano mai realizza
to finora, con la rispettiva fraseologia. I curatori dell’infor- 
matizzazione, Sandro Campigotto e Riccardo Urbani, han
no predisposto anche un pratico motore di ricerca, facil
mente utilizzabile pure da coloro che non hanno dimesti
chezza con la grafia di Giorgio Faggin e Gianni Nazzi.

Sul sito del mensile La Patrie del Friul si trovano anche 
il correttore ortografico della “Società scientifica e tecnolo
gica friulana”, gli “e-libris”, i dizionari friulani (compreso 
quello con le lingue d ’Europa, ovvero italiano, sloveno, te
desco e inglese), il “Dizionario biografico friulano” , i testi 
giuridici riguardanti le lingue regionali.

Strassoldo, si è voluto que
st'anno far precedere al tradi
zionale Incontro annuale dei 
friu lan i nel m ondo, in p ro 
gramma domani sempre a Ci
vidale del Friuli, una giornata 
d i s tu d i p e r a p p ro fo n d ire  
quelle che dovranno essere il 
ruolo e le strategie future del
l'Ente. A portare il loro saluto 
al convegno sono stati anche 
il presidente emerito dell'Ente 
Friuli nel M ondo M ario To- 
ros, il sindaco di Cividale del 
Friuli Attilio Vuga e il presi
dente della Provincia di Por
denone Elio De Anna.

Il dibattito alla Convention 
è stato aperto da un'ampia re

lazione di Piero Bassetti, pre
s id e n te  d e ll 'A s s o c ia z io n e  
“Globus et Locus” di Milano, 
sul tema “L'importanza della 
rete socio-politica-econom i- 
co-culturale degli italiani nel 
mondo”. Secondo Bassetti, la 
diaspora degli “italici” - com 
prendendo in questa defin i
zione non solo gli emigrati e i 
loro d iscenden ti, ma anche 
coloro che apprezzano l'Italia, 
la sua storia e la sua cultura - 
si configura come una risorsa 
originale: gli italiani nel mon
do possono contribuire ad af
frontare la sfida del m ondo 
globale con un ricco patrimo
nio di identità e valori.
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San Pietro tra i premiati
La scuola media di San Pietro al Natisone 

è stata tra i protagonisti al concorso “Internet 
a scuola” organizzato dall'Insiel in collabora
zione con i quotidiani locali M essaggero Ve
neto e Piccolo nell'ambito del progetto per la 
divulgazione informatica nelle scuole medie 
e superiori della nostra regione.

Infatti con un videogioco, creato proprio 
dai ragazzi dell’istituto di S. Pietro, la scuola 
si è “guadagnata” una menzione speciale.

Numerose le scuole che hanno aderito al 
concorso e che hanno presentato lavori dav

vero interessanti. La commissione giudicatri
ce ha avuto il suo bel daffare per scegliere i 
vincitori.

Le prem iazioni hanno avuto luogo qual
che tempo fa a Trieste, presso la sede dell'In- 
siel alla presenza, fra gli altri, dell'assessore 
regionale alla cultura Roberto Antonaz. Tutti 
hanno apprezzato la qualità dei lavori e la 
fantasia dei nostri ragazzi.

Nella foto un momento della premiazione 
con i nostri ragazzi di San Pietro.

Marco: fra tanti goal 
questo è il più bello!

Siam o ab ituati a vederlo 
su questo giornale negli arti
coli dedicati al calcio . S ta
volta M arco Domeniš ha se
gnato il suo “goal” più im 
portante presso l ’U niversità 
degli studi di Udine.

Il 21 luglio ha conseguito 
la laurea in Ingegneria  ge
stionale industriale.

A fare il tifo per Marco e- 
ra presente un folto gruppo di 
amici e parenti che si sono u- 
niti alla gioia e soddisfazione

d e lla  m am m a L iv ia n a  p er 
questo importante traguardo.

Alla grande festa organiz
zata  per lui ad A zzida, nel 
tendone del paese, eravam o 
veramente in tanti!

Una festa davvero ben riu
scita anche grazie alla dispo
nibilità e bravura delle cugi
ne Domeniš e dell’amica Li
na che hanno preparato una 
v a rie tà  di p ia tti veram ente  
squisiti.

La baldoria  è p rosegu ita

fino al m attino successivo , 
con gli amici che in quanto a 
scherzi... non hanno scherza
to.

S icuram ente  dal c ie lo  il 
papà Maurizio ha partecipato 
con la sua tipica espressione 
di soddisfazione e orgoglio 
che chi l ’ha conosciuto può 
facilmente immaginare.

C om plim enti M arco! Ti 
auguriamo una brillante car
riera e tutto il successo che 
giustamente meriti.

Beneška viCer 
na Pohorju
V kraju Lovrencu na 

Pohorju (blizu M aribo
ra) organizavajo vsako 
lieto "Jezernikove dne
ve". V okviru teh vsa
ko letn ih  p rired itev  bo 
petak 27. avgust posve
čen beneškim  S loven
cem, kjer bojo tudi pro
slavili 80 liet življenja 
in d ie la  s lo v ien sk eg a  
kulturnika Antona Birti- 
ča iz Mečane.

Pod imenom "Večer 
beneške glasbe" bojo ta- 
kuo n a s to p ili  m ošk i 
pevski zbor Matajur, Li- 
žo Jussa, Roberto Ber- 
gnach, ansambel Franci 
K ušar. R ec itira li bojo 
tudi pesmi Ivana Trin- 
ka, Antona Birtiča, Pe
tra Podreke in D orica 
Predana.

Za te lo  lepo  parlo - 
žnost zbor Matajur par- 
pravja izlet, potovanje. 
Kada an kakuo prebere
ta na okviru le na telim 
Novim Matajurju.

Pridita 
na Senjan 
v Kravar

Konac m iesca vošta 
bo Senjan v Kravarje.

V petak 27. Senjan se 
odprè z domačo muziko 
ansambla "Skedinj".

V saboto 28. oku pe
te ure puojdem o hodit 
po stazeh an uoznicah, 
ki nas pejejo  do tistih  
studencu, kjer so hodil 
točit vodo.

Kajšan šele hode: na
ši senosiek. O gledam o 
se tudi stare senike, ki 
na ža lo s t so v en čp art 
podarti. Zvičer bo ples 
an v ese je  s sk u p in o  
"Razdalja".

V nediejo 29. vošta 
bo okuole 11. ure sveta 
m aša. Za nogom etaše  
b o jo  ig re  " c a lc e tto  a 
due", ob 14.00 par cier- 
kuc sve tega  S tan d rija  
bomo čul škampinjat na 
vic kraju, sa' Gino se ta- 
kuo trudi za nauč it te 
mlade, od torka do pe
tka, an tud za parklicat 
vic skupin na telo "ras
segno" šk am p in jan ja . 
Popudan bojo igre za te 
male.

Senjan se lepuo za
ključi z dobro an veselo 
m uziko ansam bla L oj
zeta Slaka.

Pridita vsi v Kravar!

Diversi i ragazzi che hanno concluso brillantemente le scuole superiori

Alessandro e Simone, maturità 
da 100 di altri due nostri ragazzi

Marna Tatiana varje nje malo Johanno, ta zad  se  
veselo smieje nono Riccardo Floreancig - Kokocu iz 
Hostnega, vetrinar v Nabrežini. Nona Claudia Raza 
pa runa fotografijo.
Cibici, ki se je rodila malo cajta od tegà, željo vse nar- 
buojše vsi parjatelji, ki nje družina ima tle par nas, an 
m ed telimi tudi Društvo umetnikov iz Benečije an 
Beneška galerija iz Spietra, kjer Tatiana an Claudia so 
imiele možnost nam pokazat, kake pridne umetnice 
(artiste) so.
Srečno življenje mala Johanna!

Simone Gariup e Peter Crisetig che ha concluso il classico 
con un 100. Ne avevamo già dato notizia sul Novi Matajur

Fra i tanti risultati brillanti superiori, segnaliamo altri due
conseguiti dai nostri ragazzi al cento: quello conseguito da A-
termine del loro percorso sco- lessandro Medves di Moimac-
lastico presso le scuole medie co (mamma Graziella di Rod-

Kakuo preživiet tele tople dneve, kar ica te tlači 
an ti na pusti še  sapat ne? 

Miseu gre hitro na kako frišno uodico... 
Skupina kuražnih puobu an moži 

je poslušala nasvet Gemana Cendou iz Mašere. 
"Pridita za mano v nediejo 25. tuja. Puodemo par nogah 

po rieki Rieka iz Sauodnje do Livka!” 
Poseban pohod je biu tudi v programu 

Planinske družine Benečije, katere sta Germano 
an vsa njega družina pravi stebri, kolone. 

Na vabilo Germana (ki ga nie na fotografiji zak jo je runu!)
jih nie paršlo Buog vie ki, pa tisti, 

ki so z  njim šli pari, de so preživiet pru lepe trenutke, momente.
... Za se pohladit, so se pohladil, an še kakuo! 

Par kajšnim kraju so imiel tako mraščalco (brividi), de je ki!

da, papà Primo di M ersino) 
presso l’Istituto agrario di Civi- 
dale, e quello di Simone Ga
riup di Presserie (papà Albino 
e mamma Valeria di San Leo
nardo). Simone si è diplomato 
presso l'Istituto tecnico com 
merciale a Cividale. Alessan
dro ora si è iscritto a Ingegne
ria, Simone... ne riparleremo 
fra qualche tempo!

Complimenti, ragazzi!
Aggiungiamo che saremmo 

proprio contenti di pubblicare 
altri risultati di nostri ragazzi 
che hanno conseguito quest'an
no la maturità. Fateci sapere!

Alessandro Medves
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Sono ospiti da domenica 1 
a sabato 7 agosto all’Hotel Na- 
tisone a Tiglio di S. Pietro al 
Natisone trentuno ragazzi di 
età compresa tra i dieci e quin
dici anni della “Scuola di Cicli
smo Young - Liquigas - Davi
de Cassani”. Alla presentazio
ne della seconda sessione del
l'iniziativa, svoltasi lunedì a Ti
glio, sono intervenuti i maggio
ri esponenti del ciclismo regio
nale, provinciale ex professio
nisti, l ’attuale opinionista della 
Rai, Davide Cassani, ed il rap
presentante triveneto della Li
quigas.

Il responsabile organizzati
vo dello stage, Giovanni Luc- 
chi, ha illustrato lo scopo dell'i
niziativa che ha portato nelle 
nostre valli i ragazzini prove
nienti dal Piemonte, Liguria, 
Lombardia, Emilia-Romagna, 
Umbria e Lazio ed anche due 
giovani del nostro Friuli. Una 
settimana di scuola per impara
re i trucchi e le strategie del 
“mestiere”, un'opportunità per 
trasformare il sano divertimen
to in passione, un’ occasione 
per giocare e stringere nuove a- 
m icizie, un’esperienza unica 
per sperimentare la propria au
tonomia, imparare ad organiz
zarsi da soli senza l'aiuto di

Fino al 7 a g o s to  uno s ta g e  per trentuno ragazzi

A Tiglio una scuola 
di ciclismo con Cassani

Domenica 8 agosto in marcia 
tra i borghi e i sentieri di Drenchia

Domenica 8 agosto a Casoni Solarje di Drenchia, or
ganizzata dalla Com unità montana e da ll’associazione 
Pro Drenchia, si disputerà, nell’ambito della Festa dello 
sport, la "Marcia ecologica tra i borghi rurali ed i sentieri 
del comune di Drenchia" non competitiva di 8 km.

Il program m a prevede il ritrovo e le iscrizioni alla 
marcia dalle 9 a Casoni Solarje. La partenza è fissata per 
le 10. Le premiazioni saranno effettuate alle 14. A segui
re “i magnifici anni 50” con Beppe Lentini.

mamma e papa.
Quindi Lucchi ha illustrato 

lo staff che segue i ragazzi du
rante questa settimana, dai me
dici agli accompagnatori, dai 
tecnici agli psicologi.

Ha preso poi la parola Davi
de Cassani, che nel pomeriggio

aveva sfidato il tecnico della 
Nazionale italiana Ballerini e 
l'allenatore del Palermo Guido- 
lin lungo le rampe dello Zon- 
colan, la salita più dura d'Italia. 
L ’ex professionista ha illustra
to lo scopo della scuola che 
porta il suo nome: far vivere u-

*
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A destra Davide 
Cassani, sotto con 

Cappanera e Manzini, 
a sinistra alcuni 
dei ragazzi che 

frequentano lo stage 
a Tiglio di S. Pietro

na nuova salutare esperienza a 
questi giovanissimi amanti del
lo sport ciclistico. Non è una 
scuola per costruire campioni, 
ma un momento di felice impe
gno e di sano svago per i ra
gazzini e ragazzine, alcuni già 
tesserati, altri alla loro prima e- 
sperienza.

A ll’incontro hanno portato 
il loro saluto il sindaco Manzi
ni, Ciotti vice-presidente del 
comitato regionale H C , il diri
gente provinciale Segale, il tec
nico Bressan (ex compagno di 
squadra di Cassani in una edi
zione del Tour de France) e il 
dirigente della Federazione ci
clistica italiana professionisti 
Enzo Cainero che hanno invi
tato i ragazzi a continuare a 
praticare lo sport del ciclismo, 
una disciplina dura che può da
re soddisfazioni e qualche de
lusione, ma che è ancora in au
ge nonostante le ultime disav
venture.

La Sportour, eventi di Sport, 
promotrice dell'iniziativa a Ti
glio grazie alla sponsorizzazio
ne della Liquigas, suffragata in 
questa occasione dalle "Latte
rie Friu lane", organizza an
nualmente "stages" nelle sva

riate discipline, un'attività in 
crescita. Nelle Valli ha trovato 
l'ambiente giusto per potere o- 
perare senza problemi. Un rin
graziamento a Giovanni Cap
panera, presidente della società

sportiva “T utti in pista a S. 
Giovanni al Natisone” grazie al 
quale S. Pietro al Natisone si è 
fatta conoscere ai prom otori 
della scuola di ciclismo.

Paolo Caffi

Alla Fìlpa il memorial Specogna

11 5° memorial "Federico Specogna" si è 
concluso lunedì sera con il successo della Fil- 
pa che ha superato per 3-2 dopo i tempi sup
plementari (2-2) il Bar Benvenuti. Al terzo 
posto si è classificata la squadra del "Bar al 
Ponte S. Quirino" che ha castigato per 6-4 la

Sopra la Filpa, 
prima classificata 
al torneo, con 
il sindaco Domeniš 
e la presidente 
della Pro loco 
di Pulfero, 
a fianco la squadra 
di pallavolo 
“Con noi hai 
chiuso - Gluck"

Twister. Miglior giocatore del torneo è risul
tato Almer Tiro, miglior portiere Alberto Bir- 
tig, il capocannoniere con 15 gol G abriele 
Miano.

Nel torneo di pallavolo il successo è anda
to alla squadra "Con noi hai chiuso - Gluck".

Si è concluso domenica 25 luglio il memorial Diego Namor

I Bulgari vincono ai rigori 
il torneo di Casoni Solarje

Si è conclusa domenica 25 
lu g lio  a C ason i S o la rje  la 
quarta edizione del torneo di 
calcetto "Memorial Diego Na
mor” organizzato dalla Pro lo
co di Drenchia.

Si sono qualificate per la fi
nale la squadra dei Bulgari e 
quella dei Pelvici.

L ’incontro si è chiuso in 
parità a reti inviolate. Il suc
cesso ai rigori è andato alla

A Vernasse tre giorni 
di sport e allegria
Ricco programma di tornei e gare

N ell’ambito della festa 
sul Natisone, dal 5 al 10 a- 
gosto, l ’associazione “In
sieme per Vemasso” ha or
ganizzato una serie di ma
nifestazioni sportive.

Giovedì 5 agosto alle 21 
sarà presentato il tabellone 
d e lle  gare di ca lc io  m a
schile a sei su erba che ini- 
zieranno venerdì 6 alle 18. 
Sabato 7 a partire dalle 9 
proseguiranno le elim ina
torie del torneo di calcio 
maschile ed alle 10 inizie- 
ranno le qualificazioni dei 
tornei di pallavolo e di cal
cio femminile a cinque su 
erba.

S em p re  n e lla  s te ssa

giornata, alle 16 si terrà il 
raduno di m ountain bike 
per bambini fino a 6 anni. 
Alle 16.30 si correrà la ga
ra di mountain bike dei ra
gazzi da 7 a 16 anni.

Domenica 8 agosto alle
8.30 partiranno le m arcia
longhe denom inate “Su e 
jù pa Sclavanje” (km. 20) 
e la “Vernassina” (km. 6 e 
km. 12).

Alla stessa ora sarà dato 
il via alla MTB Benečija 
Tour (Passo S. Martino 30 
e 45 km.). Dalle 9 prose
guiranno i tornei di calcio 
e di pallavolo che si con
cluderanno  nel tardo po
meriggio.

formazione dei Bulgari scesi 
in campo nella seguente for
m azione: M ichele M artinig, 
Edo Drecogna, Luca Bledig, 
Terry Dugaro, Claudio Bledig, 
M atteo T om asetig , K lem en 
PleSnikar, C ristian M ulloni, 
Cristian Trusgnach, Bruno Pa- 
luzzano , F ederico  C hiabai, 
Andrea Dugaro e Paolo Chia
bai. Gli avversari di Pasian di 
Prato hanno invece schierato 
Marco Meden, Alberto Roma
nelli, Alberto Toscano, Nicola 
B usolini, N icolas G alliussi, 
Marco Franzolini, Marco Cat- 
tarinuzzi, Luca Cusin ed An
drea Bozzo.

Arbitri della manifestazio
ne sono stati Adriano Crainich 
ed Alberto Rucchin.

Alla partita conclusiva sono 
seguite le premiazioni con la 
consegna del trofeo ai Bulgari, 
squadra composta da giocatori 
valligiani. Alla formazione dei 
Namor è andato il premio qua
le squadra più corretta. Premi 
individuali sono andati ad Al
berto Paravan degli ZmieSani 
(capocanonniere con 8 reti), 
Andrea Glerean della Muzza- 
nella come migliore giocatore, 
Ettore Tomasetig della Iurman 
come miglior portiere, Vanes
sa Chiabai quale migliore gio- 
catrice.
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Montemaggiore Matajur
6-7-8 agosto 2004

S. Lorenzo - Sv. Louronac
Program m a Venerdì 6 agosto 18.30: apertura festeggiamenti 

19: apertura chioschi; 20.15: gara  di briscola; 20.30: 
ballo con il com plesso “Kolovrat"
Sabato 7 agosto 19: apertura chioschi; 20: esibizione 
del gioco della morra; 20.15: ga ra  di briscola; 20.30: 
ballo con  il com plesso  “Ansam bel Skedinj"
Domenica 8  agosto 11 : apertura chioschi; 12; S . M essa 
15: giochi popolari per bambini e  adulti; 16: esibizione 
del gioco della morra; 20.15: gara  di briscola; 20.30: 
ballo con il com plesso  “Zapeljivke”; 21 : Fiabe nelle Valli. 
Pravce v naSih dolinah, incontro con la tradizione orale

P r o  l o c o  V a r t a c a  d i S a v o q n a

SOLDATO DI CARBONE
Sei partito come altri mille 
sei partito e ritornato 
per combattere un’altra

guerra 
dopo quella che aveva

insanguinato 
diciott'anni erano pochi 
per lasciare prati

da falciare 
ma erano già più che

abbastanza 
per dieci bocche

da sfamare 
e tuo padre disse:

"Prega 
manda soldi qui a casa" 
e per te l'ultima lacrima 
tua madre ancora 
conservava 
tre giorni a Milano

vi han tenuti e visitati 
quelli buoni su in Belgio 
quelli scarti i più fortunati 
e i vecchi che lassù 
avevano solo trentanni 
ti dicevano scappa ora 
prima dei nostri malanni 
ma tu stupido d'orgoglio 
e di troppa gioventù 
piuttosto di tornare a casa 
saresti morto laggiù 
l'hai capito

il primo giorno 
quando l'ascensore 
ti portò mille metri sotto 
nell'inferno del carbone 
ed oggi che sopravvivi 
oramai senza più fiato 
preghi Dio che il minatore 
muoia come un buon

soldato. (Barbara)

T u d i M ilic a  je  š la  
na S taro  G oro  se spo- 
v iedat.

- P o v e j  m i to je  
griehe! - je  ja u  m anih.

- S e m  g r e š i l a  z 
roko, ker sem  buošca- 
la  m o jg a  m u ro z a  po  
vsiem  Zuote.

M anih  jo  j ’ pok re- 
gu an p o ta rd iu , de se 
m u o re  sp o š tu v a t tud i 
te šesto  zapoved .

- Z a  p o k u o r o  b o š  
m u o rla  d a rža t pu u re  
tu  žeg n an i v o d i tis to  
roko, ki je  g rešila .

K a d a r  M i l ic a  je  
tuo le  p o v ied a la , adna 
p a rja te ljc a  je  pošepe- 
tala:

- C e  je  ta k u o ,  b o  
buo jš, de se usednem  
d r io m a n  tu  Z e g n an o  
vodo!

sfc**

F a m o šta r  je  b iu  o- 
bo leu  an nie m ogu iti 
s p o v ie d a t  v c ie r k u ,  
zatuo  je  oznanu , de ti
sti ki tu sabo to  bo teu 
se sp o v ied a t, naj p r i
de ž ihar v n jega kam - 
bro  v faruže.

T u  sab o to  v ic e r  se 
j ’ p a rk a z u  T o n c a  an 
se p o k le k n u  p red  pa- 
s tie jo  fa m o šrta , ki je  
lu o ž u  š to lo  za  sp u o - 
ved an m u je  jau :

- P o v e j  m i to je  
griehe!

T onca m u je  povie- 
du n o m a lo  g re h u , an 
kadar fam o šta r m u je  
začeu  d a ja t oprositev , 
aso lucjon , je  jau :

- Sem  u k ra d u  tud i 
dvie k lobasice!

F a m o š ta r  je  začeu  
n a z a j  m u d a ja t  a s o 
lu c jo n  an  T o n c a  je  
jau :

- Sem  ukradu  še d- 
vie k lobasice!

- P o v e jm i d rio m an  
dost si jih  ukradu!

- Ne viem  zatuo, ki 
p arha ja jo  dvie za dvie 
spuod pastieje!

G io v a n in  je  šu  h 
s p u o v e d i  n a  S ta ro  
G oro . Se j ’ po k lek n u  
v s p o v e d n ic o  p re d  
m aniha, ki m u je  jau :

- P o v e j  m i to je  
griehe.

- S em  u k ra d u  p e t  
fa ž in  d a rv i!  - je  p o 
n iž a n o  p o v ie d u  G io 
vanin .

M anih  g a j ’ nom alo  
pokregu  an m u p o ta r
d iu, de an bardak  k ri
stjan  m uora spoštuvat 
tu d i te  se d m o  z a p o 
ved, kom andam ent.

- Z a pokuoro  m uo- 
r e š  z m o l i t  p e t  o č e -  
n a šu , ad a n  z a  v sa k o  
fažino  darvi.

- Č e je  ta k u o , g a- 
sp u o d  m a n ih , j ih  z- 
m o le n  d r io m a n  s e 
d am , k e r  ta m  v h o s t 
so ostale  še dv ie  faži- 
ne!

***

kelnarcam, gaspuodu nuncu, 
godcem ...an vsem, ki so po- 
skarbiel za de bo fešta liepa 
an vesela.Vidimo se spet hli- 
etu!

Pu lie ta  je  šlo že m im o, 
odkar nas je  zapustu  Bepic 
Floreancig - Kokoc.

Puno ca jta  smo čakal za 
pamest na Matajur njega sli
ko v spomin usien tistin, ki so 
ga poznal.

Tuole zatuo, ki je  zlo te- 
žkuo začet pisat o človieku, 
ki ti je  biu puno par sarcu an 
ki je  tu njega življenju naredil 
takuo puno dobrih reči za do- 
m acje ju d i an za našo sku
pnost.

Lepuo je  skarbeu tudi za 
njega kmetijo s pomočjo žene 
Elie, vse do novemberja lieta 
2001, kar ga je  tarduo parjela 
boliezan.

Težkuo mu jo je  bluo pre
našat, pa n a rs lav iš  je  b luo 
sparje t to le ž iv ljen je , ki te 
darži parpetega h adni parpra- 
vi za sapat.

Pru radi smo ga hodil gle
dat zatuo, ki smo viedel, de 
rad vide judi. Kar smo se use-

ni, venerdì 6 agosto, alle ore 
17 presso la chiesa di Liessa.

CEDAD

Untarla je  
Ancilla Maffei

V liepi staruosti, 91 liet, je 
um arla A ncilla M affei. G o
spo A ncillo so jo  lepuo po
znal tudi po N ediških do li
nah, saj je  bla lieta an lieta ra- 
vnateljca vsieh vartacih (aži- 
lu), ki so bli tle po naših va
seh. Tekrat so bli tu vsakim 
kamune, par kajšnim kraju še 
vič ku adan, zak je bluo zari- 
es puno otruok. A ncilla  bo 
počivala venčni mier v Čeda- 
de, kjer je  biu nje pogreb v 
torak 27. luja popudan.

Alla bella età di 91 anni ci 
ha lasciati Ancilla Maffei. La 
signora Ancilla era molto co
nosciuta anche nelle Valli del 
Natisone, infatti per molti an
ni è stata direttrice delle scuo
le m aterne del C ividalese e 
delle nostre valli. I funerali 
hanno avuto luogo giovedì 27 
luglio a Cividale.

Vsi kupe tisti iz Jagnjeda

“V spomin na našega Bepcja”
kajšan  spom in od njega ž i
vljenja al pa kako staro prav-

SOVODNJE

Podar 
Zbuogam Sofia

Po dugim tarplienju Buog 
je h sebe poklicu Sofio Mar- 
chig, poročeno Golop iz Sau- 
odnje. Sofia, ki je  im iela 78 
liet, je  bla Ceniebukna po do
mače. Nje m ož je  G iuseppe 
G o lop  - B epo P o lo g in u  iz 
Tarčmuna.

Ziviela sta v Podarju. Bepo 
je biu zlo poznan an zak puno 
liet je  biu mlekar v mlekarin- 
ci par Cedrone.

Veliko žalost sta pretarpie- 
la, kar 19 liet od tega je  njih 
sin Romeo zapustu te f  sviet. 
Dan druzega sta se dielala ku- 
ražo an takuo so prenesli telo 
nasrečo. Seda Bepo je  ostù 
sam tan dom a, pa vem o de 
žlahta an parjatelji ga imajo 
zlo radi an mu bojo pomagal 
prenest tel žalostni moment.

Sofia je  z nje smartjo pu
stila v žalost tudi sestre Alice 
an R ino, kun jade , navuode

pranavuode, žlahto an parja- 
telje.

Zadnji pozdrav smo ji ga 
dali v saboto 31. luja popu
dan v Sauodnji.

GRMEK

Zaločila 
Zbuogam Vittorio

Ž a lo s tn a  n o v ica  nam  je  
paršla iz Zaločil. Za venčno 
je  zaspau  V itto rio  lu rm an . 
Im eu je  83 liet. V itto rio  je  
b iu  P in k a c o u  po  d o m ače . 
Oženu se je  z M atildo, ki je 
Uerbova iz Briega. Kupe sta 
živiela dol v Zaločil. Ta par 
njih živi tudi hči Anna. Dru
ga hči Maria živi z nje druži
no v K ažarsi, sin G iulio  pa 
du Čedade.

Z njega smartjo je  Vittorio 
v žalost pustu nje, sestro, ku- 
njado, navuode an drugo žla
hto.

Zadnji pozdrav smo mu ga 
dali v pandiejak 26. luja go 
par Svetim Stuoblanke.

Brittany, Stephanie an Peter, 
sestro Carlo, navuode an vso 
drugo žlahto.

Njega pogreb je  biu na 15. 
junija v Thunder Bay.

Hlocje / Čedad 
Žalostna oblietinca

Jutre, petak 6. vošta, bo li
eto dni, odkar je  zapustu tel 
sviet Antonio Pallini iz Čeda
da. Antonio, odkar je biu za- 
poznu T ereso T rusgnach je 
biu ratu nomalo "naš", saj sta 
se oženila an on je paršu živet 
tle h Hlocju. Parjatelji od Te
rese so bli ratali tudi njega 
parjatelji takuo, de puno ljudi 
iz naših dolin ga je  lepuo po
znalo.

Z veliko ljubeznijo an ža
lostjo  se na anj spom injajo  
žena Teresa, Paolo, Gianfran
ca an Sandro z njih družinam 
an vsi tisti, ki so ga poznal.

V petak 6. vošta, ob 17. uri 
v cierkvi na Liesah bo sveta 
maša v njega spomin.

Domani sarà un anno che 
ci ha lasciati per sempre An
tonio Pallini.

A ntonio  e ra  di C iv idale , 
ma dopo aver sposato Teresa 
Trusgnach di Clodig era ve
nuto a vivere qui.

Con amore e tristezza lo ri
co rd an o  la  m og lie  T eresa , 
Paolo, G ianfranca e Sandro 
con le loro fam ig lie  e tu tti 
quelli che gli hanno voluto 
bene.

In sua memoria verrà cele
brata una santa messa doma-

V saboto 24. ju lija  je  biu 
gor par Sv. Sinklavže pravi 
senjam.

Napravli so ga vasnjani iz 
Jagnjeda, tisti ki šele žive v 
vasi an tisti ki so arzstreseni 
p ovsie rode  po F u rlan iji an 
drugod. Paršlo  jih  je  zaries 
puno takuo, ki kaže naša fo
tografija.

Zbrali so se parvo par sveti 
maši, ki jo  je zmolu domačin, 
gaspuod Lorenzo Caucig, ki 
je  župnik v Moggiu. Potlè se 
je  začeu pa praznik. Nič nie 
m anjkalo , ne p aš tasu te , ne 
rib, ne mesa na žaru an tudi 
sladčin ne. Imiel so tudi mu
ziko, saj O razio je  godu na 
ramoniko, Franko pa na kita
ro.

Atmosfera je  bila te prava,

an vsi so bli veseli za tolo na
vado se srečat alm anjku an- 
k rat na lieto . An čuli so se 
buj parjatelji. Napravli so tu
di nieke sorte loterije, takuo

jim  je cajt hitro pasu, opravli 
pa so tudi dobro dielo. Kar so 
zbrali puode za vas an še po
sebno za njih cierku Svetega 
Šinklavža, kjer so dvie liet od

tega bili tatje an so odnesli 
vse, kar nie bluo vzidano.

N a k o n cu  naj g re  še 
pohvala an zahvala vsiem ti
stim, ki so dielal: kuharcam,

dnili at oku njega, nam je par
vo rieč poviedu, kuo mu je 
b luo težkuo  p re jšn jo  nuoc. 
Potlè, kar smo se poguarjal 
od vsakdanjih reči, je  zmieran 
ušafu priliko za nam poviedat

co.
P osebno  ga je  skarb ie lo  

poviedat reči navuodu Valen
tinu, ki ga je  že od majhanega 
rad  poslušu  an se od njega 
puno navadu.

Puno mu je olajšalo življe
nje videt letat po hiši malega 
Leonarda, ki tudi mu je dajal 
muoc za iti napri. Vsa druži
na mu je bla blizu v telin te- 
žkin cajtu njega boliezni, nar- 
vic ljubezni pa mu je dokaza
la žena Elia, ki ga ni pustila 
samega ne ponoc ne čez dan.

Vsiem, ki so ga poznal, bo 
ostal Bepic v dobrin spomine 
an iz sarca se mu zahvaljuje
mo za vse reči, ki nam je  po
viedu an za kar nas je navadu.

Družina Kokoc

Seucè 
Žalostna novica 

taz Kanade

Nam  je  paršlo  pism o taz 
Kanade, iz kraja Thunder Bay 
(O ntario), za nam poviedat, 
de tam je umaru naš vasnjan 
Isidoro Trusgnach - Lienartu 
iz Seucà.

Isidoro  se je  rodiu 7. se- 
temberja lieta 1933 takuo, de 
lietos bi biu dopunu 71 liet.

Imeu je  samuo 21 liet, kar 
je šu zavojo diela v Kanado. 
Priet je  dielu v kraju Jasper 
(A lberta), an potlè, od lieta 
1973 pa v T hunder Bay. Je 
puno dielu, pa je imeu cajt tu
di za šport, igru je  "curling", 
baseball an golf. Pru takuo za 
se čut navezan z rojstno ze
mljo, je  biu vpisan v vič sku
pinah, med telimi v skupino 
Alpinu an v Famee Furlane.

Lieta 1981 je zadiela njega 
an d ru ž in o  v e lik a  ž a lo s t, 
smart sina Peter. Umarla sta 
mu tudi mama an tata.

Z njega smartjo je v žalost 
p u s tu  žen o  L o u ise , hč i 
C heryl, navuode K im berly,
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di turno

NEDIEJA 7. VOSTA 
Čemur 

Agip Čedad 
(na ciesti za iti v Videm)

NEDIEJA 15. VOSTA 
Ažla (kjer so fabrike) 

Q8 Čedad - Agip

NEDIEJA 22. VOSTA 
Klenje 

Api Čedad 
(na ciesti za iti v Manzan)

Dežurne lekarne /  Farmacie di turno
OD 7. DO 13. VOSTA 

Čedad (Fontana) tel. 731163 
OD 6. DO 12. VOSTA 
Premaijag tel. 729012 

OD 14. DO 20. VOSTA 
Cedad (Minisini) tel. 731175

OD 13. DO 19. VOSTA 
Rezija tel. 353004 
Ukve tel. 860395

OD 21. DO 27. VOSTA 
Cedad (Fomasaro) tel. 731264

Zaparte za počitnice /  Chiuse per ferie
Fomasaro (Cedad): do 15. voSta 

Fontana (Cedad): od 16. voSta do 5. setembeija 
Podboniesac: od 2. do 22. voSta 
Skrutove: od 16. do 22. voSta 

Prapotno: od 16. voSta do 5. setembeija

Duo se  smieje
buj na muoč, Vlado
al Cora, Cecilia, Martina, Valentino
an Sara, ki pru zvestuo
so se  z  njim slikal?
Sami veberita, ostane 
pa liep spomin na adno 
super vi čer telega polietja!
(Super vičer je bla v Topoiuovem, 
na Postaji, kar narguorši kantavtor 
iz Slovenije Vlado Kreslin 
nam je  z  njega piesmi stuoru 
preživiet posebne trenutke, momente)

P l a n in s k a  d r u ž in a  B e n e č ije

nedieja 29.08.2004

SVETE VISARJE 
MONTE LUSSARI

Z b o r  M a t a j u r

MARIBOR - PTUJ
petek 27. vošta
7.30 - se zberemo v Spietre par Belvedere an se denemo na pot / 
ritrovo a San Pietro e partenza
10.00/12.00 - Ljubljana, ogled miesta /  visita libera
13.00 - kosilo na Trojanah, vsak naj poskarbi za se / pranzo al 
sacco a Trojane
16.30 - pridemo v hotel v Maribor / arrivo a Maribor e sistema
zione in albergo
18.00 - Lovrenc na Pohorju, kjer se bomo udeležili kulturni mani
festaciji “Jezernikovi dnevi”. VeCer je posvečeno Beneškim Slo
vencem / Lovrenc, partecipazione alla manifestazione 
“Jezernikovi dnevi”, la serata è dedicata agli sloveni della 
Benečija. Partecipano il coro Matajur ed alcuni fisarmonicisti 
delle Valli del Natisone, il gruppo locale France Kusar 
sobota 28. voSta
8.30 - ogled Maribora z vodičem / visita guidata di Maribor
12.30 - kosilo v hotelu / pranzo in albergo
15.00 - Ptuj, ogled miesta in kleti / visita di Ptuj e di una cantina
16.30 - odhod pruoti duomu / si parte per il rientro

Za se vpisat pokličita Giordana Sdraulig (tel. 0432/727377) al pa 
Maria Gosgnach (tel. 04321727064)
Placata 80 evru za prevoz z avtobusom, prenočišče an kosilo sabote 
28. Bota muorli poskarbiet za kosilo an viCerjo 27. /  11 costo di 80 
euro comprende il viaggio in pullman, pernottamento, colazione e 
pranzo del 28 agosto. Non sono compresi il pranzo e la cena del 27, 
gli eventuali ingressi a musei

izlet z avtobusom - adna skupina puode par nogah iz Spietra 2e v 
petak 27. vošta
gita in pullman - un gruppo partirà a piedi da San Pietro al 
Natisone venerdì 27 agosto
7.00 - zbirališče pred Belvedere v Spietru an odhod / ritrovo a San 
Pietro (Belvedere) e partenza
9.00 - prihod v Zabnice - peS 2 ure hoje ali z zicnico do ViSaiji / 
arrivo a Camporosso - a piedi (due ore di cammino) oppure in 
ovovia fino a Monte Lussali
12.00 - sveta maša, maSavu bo don Dionisio Mateucig / santa 
messa con don Dionisio Mateucig
13.00 - kosilo (vsak naj poskarbi za se) /  pranzo al sacco
18.00 - odhod iz Zabnic proti Spetru - partenza da Camporosso 
verso San Pietro

Prevoz/Pullman: Ciani PdB/soci Planinska 10 euro - neClani/non 
soci 13 euro; ZiCnica/ovovia: 8 euro se oltre 25 persone, oppure 11 
euro (bambini 9,5).

Vpisovanje do 24. avgusta  /Iscrizioni entro m artedì 24 agosto: 
Flavia 0432/727631  -  Daniela 04321714303 (anche segreteria telefo
nica). Za skupino, ki puode par nogah / Per il gruppo a piedi: Igor 
0432/727631

pisino ta pred hišo an takuo 
tudi donas bom  veselo  pla- 
cketu tu uodì. Se an magnjen 
pa za ree, de ist an vsi tisti, ki 
jih  im am o radi želm o m oji 
mami an mojmu tatu Se puno, 
puno, puno liet ljubezni an 
veseja!”

Dragi puobic, pogledat to- 
jo  fotografiji se store posme
jat an prid dobro voljo Se te 
narbuj žalostnemu! Paš kako 
veseje je  te im iet v hiši! Si 
pru pridan, pa si pozabu reC, 
duo sta. Na stuoj se bat, napi
šemo mi. Ti si Giuseppe Co- 
menscig, si se rodiu otuberja 
lieta 2002.

Živiš v Sauodnji. Tuoj tata 
je Michele Gomatu, toja ma
ma je pa D onatella Iuretig - 
Grosetova iz Dolenjega M ar
sina.

Si pravo veseje an za toje 
none Tereso iz Sauodnje an 
G iu lian a  iz S k ru to v eg a  an 
Graziello an Giulia iz M arsi
na, pru takuo za vso tojo žla- 
hto an parjatelje.

Vse dobre ti želmo, dragi 
puobic, rasi nimar takuo sre- 
Can an zdrav!

Iz Sauodnje nam 
Giuseppe piše...
’No lieto od tegà sta se Michele an Donatella oženila

“ San viedu, de muoj tata 
an m oja m am a se im ajo ta 
kuo rad i, de se Cejo žen it. 
San poštudieru: "Skoda zgu
bit tako ojcet!".

San pomislu, kuo narest... 
Ben, takuo je  šlo, de kar so 
se ženil, sam biu tudi ist! Se 
zmislen, de vsi tisti, ki so bli 
na njih  poroki nieso viedli, 
koga gledat, al nje, ki sta bla 
pru vesela an pru lepa, al pa 
mene, ki "modestia a parte", 
san pru an liep puobic.

Cajt hitro teCe napri an v 
pandiejak 2. luja je  bluo glih 
adno lieto od tistega dneva.
Tata an mama se imajo še buj 
rada an ist san še buj velik ku tik... mislem, de kar me bota dakordo tudi vi. Na bon pisu 
tekrat. Pravejo, de san šimpa- vidli na telo fotografijo, bota vic, zak nona mi je  napravla

“Veseu rojstni dan, njanja Marica!”
Ceglih je  šlo napri že dva 

iriiesca, odkar njanja M arica 
(Maria Golles, SCopova gor s 
Petjaga) je dopunla 90 liet, je  
še cajt za ji uošCit še puno lie- 
pih dnevu an ji želiet vse nar- 
buojše za nje rojstni dan.

Par nji sedijo Carolina Del 
Zotto, ki je  nje kunjada an ki 
lan je  dopunla 80 liet, an Cri
stina Vogrig, ki je  konsuoCera 
od Caroline an ki jih je dopun
la 70. Vsem  trem želm o, de 
pridejo do 100! Ce četa igrat 
na lot 70-80-90 - ruota/koluo 
Spietar... igrajta, an Buog vam 
di sreCo!


